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Қасым-Жомарт Тоқаевқа білім 
және ғылым саласын дамыту ж�-
нін дегі тапсырмалардың орын-
далуы және жаңа оқу жылына 
дайындық барысы, дәстүрлі оқу 
форматына оралу үшін жүргізіліп 
жатқан ұйымдастыру шаралары 
туралы баяндалды.

Қасым-Жомарт Тоқаев мемле-
кеттік жоғары оқу орындары қыз-
меткерлерінің еңбекақысын 
биылғы 1 қыркүйектен бастап 

арт тыру маңызды екенін атап �тті.
Сонымен қатар Президент оқу-

шылар арасында �тетін Халық-
аралық олимпиадалардың жеңім-
паз д арын қолдау шараларын 
әзірлеуді тапсырды.

Ал Марат +зілханов Қазақстан 
халқы Ассамблеясының атқарып 
жатқан жұмыстары мен қоғамдық 
институттардың �ңірлерде жүзеге 
асырған іс-шараларының қоры-
тын дысы жайында баяндады.

Кездесу барысында Қазақстан 
халқы Ассамблеясына қарасты 
барлық құрылымдардың нақты әрі 
нәтижелі жұмыс істеу қажеттігі 
айтылды. Президент Ассамблея-
ның жастар қозғалысы мен Аналар 
кеңесінің жұмысына ерекше к�ңіл 
б�лу керек екенін атап �тті.

Кездесу соңында Қ.Тоқаев 
Марат +зілхановқа этномедиация 
институтын дамыту ж�нінде бір-
қатар нақты тапсырма берді. 

�асым-Жомарт То�аев 
А�Ш-ты� Аризона универ си-
тетіні� делегациясымен 
бей  не байланыс режимінде 
кез десті. Б"л туралы А�ор-
даны�  баспас$з �ызметі 
хабарлады. 

Кездесу барысында Аризона 
университеті мен отандық жоғары 
оқу орындары арасындағы стра те-
гиялық серіктестік, ғылыми және 
академиялық даму мәселелері 
талқыланды.

Президенттің айтуынша, жа-
һандану үдерісінің әлем елдерін-

дегі білім беру саясатына тигізетін 
әсері артып келеді.

– Кейінгі жиырма жыл ішінде 
еліміз жоғары білім беру сала сын-
дағы халықаралық ынтымақтас-
тық ты жандандырды. Қазақстан 
мен АҚШ арасындағы серіктестік 
қатынастар к�птеген саланы қам-
тиды. +сіресе, ғылыми зерттеу 
және студенттер мен оқытушылар 
алмасу салаларындағы ықпал-
дастық маңызды саналады, – деді 
Мемлекет басшысы. 

Қасым-Жомарт Тоқаев әлем-
нің жетекші жоғары оқу орын-
дарымен байланыстардың кеңеюі 

отандық университеттердің акаде-
миялық және зерттеушілік әлеуе-
тін арттыруға мүмкіндік беретінін 
айтты. Президент Аризона уни-
вер ситетінің Қазақстан Респуб ли-
касы Білім және ғылым министр-
лігінің стратегиялық серіктесі 
болу, сондай-ақ білім беру сапасын 
бірлесе арттыру ж�ніндегі баста-
масына қолдау білдірді.

Америкалық жоғары оқу ор-
нымен ынтымақтастық аясында 
�ңірлік университеттер базасында 
халықаралық стандарттарға сай 
бірлескен білім бағдарламалары 
әзірленеді.

Мемлекет басшысы XVI 
жаз(ы Паралимпиада ойын-
дарыны� �арса�ында *лтты� 
�"рама команда м+шелерімен 
кездесті. Б"л туралы А�ор да-
ны� баспас$з �ызметі хабар-
лады. 

Президент спортшылардың 
тәуелсіз Қазақстан тарихында ал-
ғаш рет Паралимпиада ойын-
дарына 25 жолдама ұтып, байрақты 
бәсекеге үлкен құраммен аттанып 
бара жатқанын атап �тті. Қасым-
Жомарт Тоқаевтың айтуынша, 
паралимпиадашылар – қажымас 
қайрат пен қайсарлықтың сим-
волы.

 – +лемдегі жүз мыңдаған 
спорт шының арасынан үздік 
шығып, осы ойындарға жолдама 
алу екінің бірінің қолынан келе 
бермейді. Сіздер бұған табан-
дылық пен кәсіби дайындықтың 
арқа сында қол жеткізуге бола-
тынын дәлелдедіңіздер. Демек, 
әрбір пара спортшымызды қа-
зірдің �зінде жеңімпаз деуге 
болады. <здеріңізді барша отан-

дасымыз мақтан тұтады, – деді 
Мемлекет басшысы.

Президент еліміздегі пара 
спорт түрімен айналысатын аза-
маттарға мемлекет тарапынан 
қолдау жалғаса беретінін айтты.

– Бүкіл еліміз бойынша 20 
мың ға жуық азамат пара спорт 
түрімен жүйелі түрде айналысады. 
Соның ішінде 500 спортшы ұлттық 
құрама сапында �нер к�рсетеді. 
Біз паралимпиадалық спорт түр-
лерін дамыту үшін қажетті жағ-
дайды жасай береміз. Қазір �ңір-
лерде 16 арнайы клуб пен мектеп 
жұмыс істейді. Спорт саласы 
бар  лық азаматымыз үшін бірдей 
қолжетімді болуы тиіс. Осы орайда 
мүмкіндігі шектеулі азаматтарға 
қолайлы орта қалыптастыру мем-
лекет міндеті екенін баса айт қым 
келеді, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Қазақстан Ұлттық паралим-
пиада құрамасы осыған дейін бұл 
ойындардан екі алтын және екі 
күміс медаль жеңіп алған болатын. 
Бұл жетістіктерді спортқа деген 
сүйіспеншілік пен ерен еңбектің 

нәтижесі деп бағалаған Мемлекет 
басшысы құрама команда мүше-
леріне зор сенім артты.

Парадзюдодан Азия чем-
пионы, +лем кубогының иегері 
Теміржан Дәулет мемлекеттің 
тиісті қолдау к�рсеткені үшін 
Қазақстан Президентіне ұлттық 
құрамадағы спортшылар атынан 
алғыс айтты.

– Биыл Қазақстан Респуб-
ликасының Тәуелсіздігіне – 30 
жыл. Мен тәуелсіздіктің құрда-
сымын. Азат елде туып-�скен мен 
сияқты жастардың арман-мақсаты 
– к�к байрағымызды биікте жел-
бірету. Бапкерлеріміз жан-жақты 
дайындалуымызға зор еңбек 
сіңірді. Токиода бар күш-жігері-
мізді саламыз, – деді спортшы.

Жиын соңында Мемлекет 
басшысы спортшыларымыздың 
�нерін бүкіл халқымыз тамашалап, 
жанкүйер болатынын айтты. Сон-
дай-ақ олардың жеңісі Тәуел-
сіздігіміздің 30 жылдығына тама-
ша тарту болатынын атап �тіп, ұлт 
намысы сынға түсетін сайыста 
сәттілік тіледі.

НҰР-СҰЛТАН БАСШЫ, 
БІЗ ҚОСШЫ

Қосшы – Целиноград ауда ны-
ның аумағында, бас қаламыздың 
іргесінде орналасқан. Жалпы ау-
даны 2 413 гектар жерді алып 
жа тыр. Қосшының ауыл сипа-
тынан алыстағанына к�п жыл 
болды. Ширек ғасырдай бұрын 
мұнда 1 742 адам �мір сүрген. 
Шаруашы лық кітабы бойынша, 
бүгінде онда 50 мыңнан астам 
адам тұрақты тіркелген. Шын 

мәнінде, ол жерде 80 мыңдай 
адам тұратын к�рінеді. Салыс-
тырсақ, бұл – республи кадағы 
63 шағын және моноқала тұрғын-
дары санынан к�п. 

Мемлекет басшысы Қосшыға 
жаңа мәртебе берген «Ақмола 
облысының әкімшілік-аумақтық 
құрылысындағы �згерістер ту-
ралы» Жарлығына 2021 жылғы 27 
шілдеде қол қойғаны мәлім. Пре-
зи денттің түсіндіруінше, бұл ше-
шім, ең алдымен Қосшы тұрғын-

дарының �мірін жеңілдету мақса-
тында қабылданды. Олар тұрмыс-
тық мәселесімен облыс орталығы 
К�кшетауға шабылуға мәжбүр 
болып келді. Оған қаншама күшін, 
уақытын, қаражатын шығындады. 
С�йтіп, тұрғындардың жүйкесін 
жұқартады. Қала болғаннан кейін 
бұл проблемалар �зектілігін 
жояды. Қосшылықтардың барлық 
мәселесі сол жерде шешіледі.

(Жалғасы 4-бетте)

БІРҚАТАР ҚАБЫЛДАУ ӨТКІЗДІ

Қосшы қала болды, не өзгермек?

Арыстағы жарылысқа 
кінәлілерге үкім шықты

«Сарыарқа» велотрегі 
жекеменшікке өте ме?

АКАДЕМИЯЛЫҚ ДАМУ 
МӘСЕЛЕЛЕРІН ТАЛҚЫЛАДЫ

ПАРАЛИМПИАДАШЫЛАР – 
қайрат пен қайсарлық символы

Мемлекет басшысы Білім және (ылым министрі Асхат Айма(амбетовті және �аза�стан 
хал�ы Ассамблеясы Т$ра(асыны� орынбасары Марат /зілхановты �абылдады.  Б"л туралы 
Президентті� баспас$з �ызметі хабарлады. 

Жалған ақпарат 
ауруды өршітеді

Елордада жа�а спутник-�ала пайда болды. �осшы ауылы А�мола облысыны� 
Целиноград ауданынан б$лініп, «облысты� ма�ызы бар �ала» мәртебесінде жеке отау 
тікті. Жергілікті ж"рт  шылы�ты� бір б$лігі б"л жа�алы��а �уанса, �ал(аны к$�ілсіз 
�абылда(ан. Себебі елорда ір ге  сіндегі кент т"р(ындары к$п жыл бойы оны� бас �ала(а 
�осылуынан �атты +міттенді. Он да (ы жа�а т"р(ын +й кешендеріндегі баспана дәл осы 
перспектива(а орай астаналы��а жете �а  был ба(амен сатыл(ан-тын. 

Шымкент �аласыны� аума-
(ында орналас�ан 35 748 әскери 
б$лімінде Арыс �аласында(ы 
�ару-жара� �оймасынан шы��ан 
жарылыстар бойынша сот +кімі 
о�ылды. Жарылыс�а �атысы бар 
деген 16 адам(а айып та(ылды. 
Оларды� алды 10 жыл ар�аласа, 
та(ы т$ртеуі шартты т+рде бас 
бостанды(ынан айырыл(ан. Ал 
Арыс �аласыны� 1 500-ге жуы� 
т"р(ыны жәбірленуші ретінде 
таныл(ан. 

Жа�ында «Сарыар�а» вело трегі 
жедел бас�ару(а берілетіні мәлім 
бол ды. Я(ни, кешен мем лекеттік-же-
кешелік әріптестік жобасы нысанына 
айналады. Осы хабардан кейін халы� 
ве ло тректі�, соны� ішінде Олим пиа-
далы� даярлау орталы(ыны� жа(-
дайына ала�дап отыр. Ал б"(ан Мәде-
ниет және спорт ми нистрлігі мен 
велотрек "жымы не дейді?

Ковидтен �айтыс бол(ан дарды� �арасы к$-
бейіп ба рады. Ауыр індеттен ауырып жат �ан-
дарды жат�ызатын орын таппай жат�анда анти-
вак серлермен бірігіп, әлеу меттік желі ар�ылы 
та нымал адамдар да ж"рт арасында теріс т+сінік 
�алыптастырып, вакцина(а �арсы +гіт-насихат 
ж+ргізіп әлек. Алайда оларды� мы�да(ан �а-
ралым жина(ан жазбаларын растайтын (ылыми 
дерек табу �иын. 

Автор Қазақстанды үш дер-
жава үшін де Орталық Азиядағы 
ең маңызды әріптес ретінде қарас-
тырады. Мысалы, Ресей мен Қа-
зақстан құрлықтағы ең ұзын ортақ 
шекараға ие, Мәскеу бастама 
бол ған бірнеше интегра циялық 
ұйым дарға мүше. Қазақ стан Қы-
тайға да қызық, Си Цзинь пин 
кезінде «Бір жол, бір белдеу» жо-

ба сын осында жа риялады, оған 
қоса, Шың жаң аймағымен ше-
каралас. Бұл ай мақ Бейжіңге бас 
ауру бол ғанын ескерсек, онда 
Қа зақ станмен түзу қатынас ұс-
тауға ең алдымен Қытай да мүдделі 
дейді автор. 

Алайда мақаладағы басты 
назар АҚШ–Қазақстан қарым-
қатынасына ауған. Бүгінде АҚШ 

Ауғанстаннан кетіп бара жатқан 
с о ң  О р т а л ы қ  А з и я  е л д е р і 
Уашингтонды арқасүйер әріптес 
санамайды. Оның орнын Ресей 
мен Қытай басып жатыр. Бірден-
бір себеп – АҚШ-тың �зі Орталық 
Азияға қызығушылығын жоғалтты 
деген ой айтылады. Бірақ автор 
материалда АҚШ пен Қазақстан 
байланысы бұл логи кадан алшақ, 
�йткені екі ел еш қашанда «де мо-
кратияны үй ретуші және үйрену-
ші», «Ауған станға бірге к�мек-
тесуші» мәр тебесінде байланысқан 
жоқ, оларды мұнай айналасындағы 
инвестициялық жобалар жақын-
датқанын атап �теді. Оған дәлел 
ретінде Қазақстан территория-
сында америкалық Chevron, Exx-
onMobil, Fluor, Schlumberger, 
Baker Hughes, General Electric, 
Citibank, Uber, Starbucks, McDon-
alds сияқты компаниялар еш 
кедергісіз жұмыс істеп жатқанын 
к�рсетеді. 

(Жалғасы 5-бетте)

Үш держава назарындағы 
ҚАЗАҚСТАН

Бірер к+н б"рын Мәскеудегі Карнеги орталы(ыны� сайтында «Всякому друг. Смогут ли 
Россия и Китай вытеснить США из Казахстана» атты сараптама жарияланды. Ма�ала авторы 
Темур Умаров А�Ш, �ытай және Ресейді� �аза�станда(ы м+ддесі жайлы және б"л +ш алып 
мемлекетпен �аза�станны� те� �атынас орнатып, әлі де м+дделер балансын са�тап отыр-
(анын сипатта(ан. Ал енді ма�аланы бір с+зіп шы(ып, �аза�стан айналасында �алыптас�ан 
геосаяси жа(дай(а $з елімізді� «к$зімен» �арап к$релік.  
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ЖАҺАН САРАП
№111 (3968) 

30 ШІЛДЕ 2021 ЖҰМА

Со��ы к�ндері бір�атар а�парат ��ралдарында 
Т�ркия мен �зер байжанны� орта� армия жаса�-
тау�а келіскені жайлы мәліметтер жарияланды. 
�сіресе, орыс тілінде а�парат тарататын медиа 
б�л а�паратты жалау латып-а� жатыр. Шынымен 
солай ма?

Амангелді ҚҰРМЕТ

БІР ХАЛЫҚ, ЕКІ МЕМЛЕКЕТ
Негізі, Түркия мен �зербайжанның  кейінгі жылдары 

�те тығыз қарым-қатынас орнатқаны  баршаға белгілі. 
�сіресе, Анкара мен Бакудің  ынтымақ тастығы был тыр 
Қарабақ үшін болған соғыста анық байқалды. Түркияның 
әскери оқу орын дарында оқыған офи церлер  әскери 
б�лім дерді  басқарып, Қарабақтағы операцияда түрік 
генерал дарының әзербайжан қолбас шы ларына кеңес 
бергені де жасырын емес. Одан б�лек �зербайжан 
армиясындағы түрік инженерлері жасаған  пилотсыз 
ұшатын қондырғылар соғыста шешуші  р�л атқар ғаны да 
есте. Бәлкім содан ба, жоқ әлде кейінгі кездері Түркия 
мен �зер бай жанның  бірлескен әскери оқу-жаттығу ларға 
к�бірек к�ңіл б�лгеннен бе, әйтеуір 27 шілдеден бері  «екі 
мемлекет  бірлескен  армия құрады екен» деген қауесет 
желдей есіп тұр. Ал оған Түркия Ұлы ұлттық мәжілісі нің 
т�рағасы Мұстафа Шентоптың Бакуге жасаған сапарында 
айтқан бір с�зі себеп болғанға ұқсайды. Саясаткер жур-
на лис  тердің «Екі мемлекет бірлес кен армия құруы мүмкін 
бе?» деген сауалына  «�зер байжан мен  Түркия к�птеген 
келісімге келді. Олардың арасында  әскери к�мек пен  
қорғаныс �неркәсібі  саласындағы келісімдер де бар. Осы 
келісімдер аясында  к�птеген зерттеу жасалып, екі елдің 
бірлескен оқу-жаттығулары �тіп жатыр. Бірақ біздің 
негізгі ұранымыз, Гейдар �лиев айтқандай «бір халық, 
екі мемлекет». Бұл бағытта к�птеген жұмыс істеліп жа-
тыр» деп жауап берген.  Яғни, М.Шентоп  бірлескен 
армия жасақтала тыны туралы ашық айтқан жоқ. Тек 
Г.�лиевтің әйгілі с�зін ғана алға тартты.  Алайда орыс  
тілін де  ақпарат тарататын  масс-медиа саясат кердің с�зін 
�здерін ше жорығанға ұқсайды. Ал түрік және әзербайжан 
ақпарат құрал дары, тіпті  батыс медиасы да «ортақ армия 
құрыл ғалы жатқаны» жайлы бірде-бір  мәлі мет таратпады. 
Керісінше, әзербайжан масс-медиасы М.Шентоп айтты 
делін ген с�здің жалған екенін де алға тартты. Демек, 
түріктер мен әзербайжандар арасында кеңінен тараған 
«бір халық, екі мемлекет» дейтін қанатты с�здің   
астарына  үңілгендер сирек болып тұр. Іс жүзінде 
Г.�лиевтің бұл с�зі екі ха лық тың қанша лықты жақын 
екенін сипаттау ғана еді. Оны бірқатар масс-медиа  
�кілдері тура мағынасында түсінсе керек.

БҰЛ ИДЕЯ БҰРЫН ДА АЙТЫЛҒАН
Негізі, қоғамда «Тұран одағы», «түр кі тілдес елдердің 

бірлескен армиясы» тәрізді ақпараттардың талқыланып 
жүр геніне біраз болды. Мұндай  қауе сет тердің тарауы на 
кейде түркітілдес елдердің белсенділері себепші болса, 
кейде Ресейдің саясат керлері ықпал етеді. Айталық, 2020 
жылғы тамызда �зербайжанның «Ұлттық қайта түлеу» 
партиясының т�рағасы Фарадж Гулиев ортақ қорғаныс 
күштерін  құру идеясын к�тергені бар. Ол «Ортақ 
қорғаныс күштерін құруымыз керек. Бірлескен армия 
жасақтайтын уақыт келді. Егер Түркия барлық  техника-
сын, қару-жара ғын, дрондарын, қорғаныс �неркәсібін 

�зербайжанға беретінін айтқан болса, біз де барлық 
тізгінді оларға беруіміз керек» деген еді. Ал ресейлік 
саясаткер В.Жири новскийдің «Ердоған Тұран армиясын 
жасақтамақ ниетте» деп байбалам салғаны да бар. С�йтіп, 
осындай мәліметтер масс-медиада «Түркия мәне 
�зербайжан бірлес кен армия жасақтағалы жатыр» дейтін 
қауесеттердің таралуына алғы шарт қалып тас тырса керек. 
�йтпесе, Баку мен Анкара бірлескен жаттығу лардан әріге 
барған жоқ. �рине, �зара әскери-техникалық к�мек, 
к�птеген мәселеде ұдайы бір позиция ұстану қос 
мемлекет үшін  қалыпты  құбы лысқа айналған. Бірақ 
ортақ армия құру түгілі қандай да бір ресми одақ құру 
жайлы да әзірге ешқандай келісс�здер  жасал ған жоқ. 
Демек,  ресейлік масс-медиа таратқан мәліметтер 
түркітіл дес елдер интеграция сын милитар лық бағытта 
сипаттаудан басқа ештеңе емес. Тіпті, Орталық Азия дағы 
түркі халық тарына «Анкара мен Баку сендерді Тұран 
одағы нан ығыстырып тастады» дейтін месседжге де ұқсап 
кетті. Алайда іс жүзінде Түркия мен �зербай жанның  
бірлескен әскери оқу-жаттығу лары, �зара тығыз қа рым-
қатынасы  түркі интеграциясына ешқандай да кері әсер 
ете қоймайды. 

�СКЕРИ ОДАҚ ҚҰРЫЛУЫ 
МҮМКІН БЕ?

�рине, масс-медиада бауырлас екі мемлекеттің  ортақ 
армия жасақтағалы жатқаны  жайлы қауесеттің тарауы 
«Түркітілдес елдердің әскери одағы құры ла ма?» дейтін 
сауалды да күн тәртібіне шығарары анық. Біздің 
пайымдауымызша, түркі интеграциясы әзірге мәдени-
гуманитарлық бағыттан ауытқи қоймайды. �рине, одан 
соң сауда-экономикалық бағытқа айрықша мән берілуі 
мүмкін. Қандай да бір саяси, әскери  одақ құрылатыны 
туралы әзірге айту  ертерек. Тек антитеррорлық 
құрылымдар арасын дағы байланыстар тереңдетіліп, 
технология алмасу жағына к�ңіл б�лінуі мүмкін. 
Айталық, түріктің Aselsan, Otokar тәрізді қорғаныс 
�неркәсібіне маманданған кәсіпорын дарының 
Қазақстанмен ынты мақ тастық орнатқаны тәрізді  
қадамдар болуы мүмкін, одан әріге бара қоймай ды. Рас, 
2013 жылы Түркия, �зербай жан, Қыр ғыз Республикасы 
мен Моң ғолия «�скери мәртебесі бар құқық қорғау 
органдарының Еуразиялық ассоциациясы» дейтін ұйым 
құруға талпынған.  Т�рт мемлекет атауы ның бас 
әріптерінен құралған TAKM дейтін  шартты жоба әлі де  
пысықталып жа тыр. Оған, тіпті Қазақстан да қосылуы 
мүмкін екені с�з болған. Бірақ бұл ұйым адам саудасы, 
терроризм мен есірткі саудасына қарсы күрес тәрізді 
міндеттерді орындайтыны айтылған. Кейбір сарапшы лар 
әскери мәртебесі бар құқық қорғау ұйымдарының т�рт 
мемлекеттегі жеке құрамының саны 2 млн 800 мыңға 
жететінін алға тартқан. �зірге бұл жоба ғана. Алайда жоба 
дегеннің �зінде мұндай ұйым құру күрделі халықаралық  
келісс�здерден кейін ғана жүзеге асатын дүние. Бірін-
шіден, Түркия НАТО-дағы  одақ тас тары ның «алдынан 
�туі» керек. Қыр ғыз Респуб ликасы ҰҚШҰ-дағы «ағалар-
дың» «бата сын» алуы тиіс. �зербайжан мен Моңғолия  
«Қосылмау қозғалысы» деп аталатын 120 мемле кет тен 
құралған әскери блоктарға  қосылмау ұйымына да �з 
уәждерін айтуы тиіс. Демек, ТАКМ-ды құру қаншалықты 
қиын болса, �зербайжан мен Түркияның әскери одақ 
құруы да соншалықты күрделі процесс.  Сон дықтан  
«Тұран армиясы жасақ талады» деген  уәж жуық арада 
орын далуы неғайбіл,  «арман» күйінде қала бермек.

ТҮРКИЯ мен ӘЗЕРБАЙЖАН 
ортақ армия құра ма?

ОЛИМПИАДАМЕН БАЙЛАНЫСТЫ БОЛУ – 
БЕДЕЛГЕ НҰҚСАН

Сарапшылардың байламынша, бүгінде Токиода 
�тіп жатқан Олимпиада  тарихтағы ең сәтсізі әрі ең 
шығындысы болатын түрі бар. �лемдегі біраз елдің 
к�шбасшысы, тіпті Toyota, Fujitsu, Panasonic секілді 
к�птеген ірі жапон компаниясының басшылары 
жазғы Ойындардың ашылу салтанатына қатысудан 
бас тартты. Олар к�рерменсіз �тетін олимпиада 
жергілікті халықтың қолдауын иеленбегенін алға 
тартқан. Жапония жұртшылығы оның �туіне қарсы 
екенін танытып, наразылық шерулерін ұйымдас-
тырды. Олимпиаданың ең ірі демеушілері Toyota 
мен Bridgestone онымен байланысты жарнамаларын 
паш етуден бас тартты. Себебі халықтың құрметі 
мен қолдауына ие болмаған Олимпиялық ойындар 
олардың �німдерінің беделіне нұқсан келтіруі 
мүмкін. 

Bloomberg-тің хабарлауынша, жапондардың 
к�бісі індет �ршіп тұрғанда аса қымбат турнирден 
мүлдем бас тарту керек еді деп санайды. Токионың 
�зінде коронавирустың таралуы жалғасып жатыр. 
Т�рткүл дүниенің әр түкпірінен қаптап келген 
спорт және ресми делегациялар мутацияланған 
инфекция түрлерін елге әкелуі мүмкін деген пікір 
кең жайылған. Спортшылардың біразынан КВИ 
анықталды. Оның үстіне, жаһандық жарыстар 
�ткізу кезеңінде т�тенше жағдай жарияланды. 

Бұл Олимпиада – к�рерменсіз �ткен тарихтағы 
тұңғыш ойындар. Бастапқыда Жапония билігі 
шетелдік жанкүйерлердің келуіне тыйым салу 
туралы шешім қабылдаған. Ізінше стадиондарды 
жергілікті жұртшылық үшін де жауып тастады. 

Financial Times дерегінше, демеушілер Токио 
Олимпиадасына 3 миллиард доллардай ғана қара-
жат б�ліпті. Тиісінше, бұл олимпиялық қозғалыстың 
дамуындағы соны бетбұрысқа айналуы ықтимал. 
Себебі уақыт �ткен сайын әлемде Олимпиада 
�ткізу шығындары еселеп �сіп барады. Демеуші-
лердің осы сайыстарға зор қызығушылығы әрі 
белсенді қаржыландыруы арқасында мемлекеттің 
кез келген шығыны �телетін. Егер Олимпиададан 
демеушілер теріс айнала бастаса, ойындарға сонша 
шығын шығаруды құптамайтын тұрғындардың 
қарсылығы күшейсе, �зінде оны �ткізуге құлықты 
елдер саны да сиреуі мүмкін.

ОЛИМПИАДА �ТКІЗУ ҚАНША ТҰРАДЫ?
Жапонияның Наганосындағы 1998 жылғы 

қысқы Олимпиада 1994 жылы Норвегияның 
Лиллехаммеріндегі Олимпиададан 10 есе қымбатқа 
түсті: норвегтер – 1,3 миллиард, жапондар 14,6 
миллиард доллар шығындады. 

1960 жылы Италияның астанасы Римде �ткен 
жазғы Олимпиадаға бар-жоғы 145 миллион доллар-
дай қаражат жұмсалыпты. 1980 жылғы 13-24 ақпан-
да АҚШ-тың Лейк-Плэсидіндегі XIII қысқы 
Олим  пия лық ойындар 373 миллион доллар қар-
жыны ғана қажет етті. 

1992 жылы Альбервилде �ткен XVI қысқы 
ойын дар Францияға шамамен 2,8 миллиард дол-
ларға түсті. 1968 жылғы Гренобльдегі Олимпиаданы 
француздар барынша арзандатып, небәрі 1,9 мил-
лиард доллардай бағыттады. Алайда Мюнхендегі 
1972 жылғы жазғы ойындар құны 3,3 миллиардқа 
дейін қымбаттаған. 2010 жылы Канаданың Ванку-
веріндегі Олимпиада 5 миллиард доллар межесінен 
асты.   

2012 жылғы Лондон Олимпиадасының шы-
ғыны шамамен 13,6 миллиард доллардай болды.

2014 жылы Сочидегі қысқы Олимпиадаға Ресей 
әртүрлі бағалаулар бойынша 25-40 миллиард 
доллардай шығын шығарды. Бұл  әлем тарихындағы 
ең қымбат ойындар саналып келген. �йткенмен 
2015 жылы тексеру жүргізген РФ Есеп палатасы 
қаланы абаттандыру шараларын қоспағанда, 
Сочиде стадиондарды, спорт және қосалқы 
объектілерді салуға, уақытша инфрақұрылымды 
тұрғызуға, сондай-ақ қысқы Олимпиада және 
Паралимпиялық ойындарды дайындап, �ткізуге 
небәрі 325 миллиард рубль (сол кездегі бағам 
бойын ша 4,8 миллиард доллар) шығындалғанын 

жария лады. Оның тек 104 миллиард рублі бюд-
жеттен б�лінген. Қалған 221 миллиардын жеке 
инвес тициялар құрады. �ділін айту керек, солтүстік 
к�рші жаһандық доданы �ткізуге бастапқыда тек 
214 миллиард рубль (оның 100 миллиарды – бюд-
жет тен) жұмсауды жоспарлапты. Сочи ойындарын 
�ткізуден Ресей 85,4 миллиард рубль табыс к�рді 
(соның ішінде ХОК оны ұйымдастыруға 833 мил-
лион доллар б�лген). Бұл о баста жоспарланған 
табыстан 2 есе к�п болғанымен, Олимпиада к�р-
шіге бәрібір қаржылық пайда әкелмеді. 

Ресейдің экономика ғылымдарының докторы, 
белгілі эксперт Игорь Николаевтың бағалауынша, 
Сочи Олимпиадасы �те шығынды болды. 

«325 миллиард рубль ресми шығынға инфра-
құрылымға жұмсалған қыруар шығыс кірмей 
қалды. Оны қосса, Сочи Олимпиадасына шамамен 
1,6 триллион рубльден артық (25 млрд доллар) шы-
ғын жұмсалды. Олар бюджеттен, мемкомпания-
лардан, шетелден кредит түрінде алынды және әлі 
күнге �теліп жатыр. Сол кезде жарыстар үшін 
салынған нысанның к�бісі қазір пайдаланусыз, 
жабық тұр. Сонда салынған жүздеген шақырым 
жол бірер жыл �те қайта т�селді, жаңартылды», – 
дейді сарапшы. 

Спорт делегациялары, туристер үшін теңіз 
жағалауынан тау кластеріне, «Красная Полянаға» 
апаратын жеке теміржол тұрғызылған. Алайда 
ойындар аяқталған соң, 285 миллиард рубль шы-
ғын далған мега-жоба – туристік теміржол желісі 
сұранысқа ие болмай, тоқтап қалған.  

БІР САЙЫСТЫ �ТКІЗУ ҚҰНЫ – 
22,4 МЛН ДОЛЛАР

Осыған дейінгі XXXI жазғы Олимпиада 2016 
жылғы 5-21 тамыз аралығында Бразилияның Рио-
де-Жанейросында �ткені мәлім. Reuters ақпаратын-
ша, осы елдің Олимпиялық мұра федералдық 
агенттігі (AGLO) Рио-де-Жанейро Олимпиадасын 
ұйым дастыруға кеткен шығынды 43,3 миллиард 
реалға ($13,2 млрд) бағалады. Яғни, шығындары 
бас тапқыда жоспарланған 28,8 млрд реал ($8,8 
млрд) бюджетінен 4,4 млрд долларға асып кетті. 
Бра зилиядағы жаһандық жарыстар да шығынды 
болды. 

Ал Токиодағы Ойындар шығындылығы ж�ні-
нен оны да артқа тастайтын түрі бар. The Wall Street 
Journal жазуынша, Жапония 2020 жылғы Олим-
пиаданы ұйымдастыруға жалпы саны 25 миллиард 
доллар шығын шығарады. Спортшыларға қауіпсіз 
орта түзу үшін ғана 900 миллион доллардан артық 
қаражат кетіпті. 

Биылғы 20 шілдеде ХОК-тың 138-сессиясында 
Токио-2020 ұйымдастыру комитетінің бас хатшысы 
Тосиро Муто Жапония үкіметі мен Токио үкіметі 
жазғы ойындарды ұйымдастыруға 15,4 миллиард 
доллар бағыттағанын мәлім еткен. Олимпиада бір 
жылға кері шегерілгенде оның бюджеті �сірілген. 
�йт кенмен жапон аудиторлары журналистерге 
Олим пиаданың жалпы шығысы 20 миллиард дол-
лардан асқанын хабарлады. 

ХОК 2020 жылы жариялаған Олимпиялық 
ойындар құнына қатысты зерттеуге жүгінсек, 
мұндай халықаралық іс-шараны �ткізудің орташа 
құны 12 млрд долларға түспек. Алайда спортпен 
байланысты емес жалпы шығыстары бұдан бірнеше 
есе артады.  

Жазғы Ойындарда 1 ғана спорт түрі бойынша 
жарысты ұйымдастырудың орташа құны – $22,4 
млн, қысқы ойындарда $39,2 млн доллар тұрады. 

Қорыта айтқанда, Олимпиада – аса қымбат 
жоба. Қазіргі уақытта оның шығыны �зін-�зі 
�темейді. Рас, оның саяси, экономикалық пайдасы 
жоқ емес. Осындай әлемдік аламан �ткеннен кейін 
туризм дамиды, ол қаланың танымалдығы артады. 
Бірақ бұған �зге іс-шаралармен және бастамалармен 
де қол жеткізуге болады.

Елдос СЕНБАЙ

"аза�стан да Олимпиада $ткізбек бол�ан. 2011 жылы Туризм және спорт министрі 
Т.Досм�хамбетов елімізді� 2022 жыл�ы �ыс�ы Олимпиялы� ойындарды $ткізуге дайын 
екенін мәлімдеді. Халы�аралы� Олимпиада комитетіні� (ХОК) президенті Жак Рогге 
осы�ан �аза� еліні� әлеуеті жеткілікті деп ба�алапты. А�ыры 2013 жыл�ы тамызда ХОК-
ке Алматы бірінші болып, ресми $тінім �сынды. Дегенмен 12 елді арт�а тастап, келесі 
жыл�ы XXIV �ыс�ы Олимпиаданы $ткізу ���ы�ын "ытай же�іп алды. Шы� елінен 
"аза�стан бар-жо�ы 4 дауыс�а (44 және 40) �алып �ойды. Жалпы, жа9анды� осы дода-
ны $ткізу �анша т�рады, тиімді ме? 

Олимпиада өткізудің 
пайдасы бар ма?

(Басы 1-бетте)

Нұрмұхамед БАЙҒАРА

Автор Қазақстанды АҚШ-тың тек 
мұнай, газ, бұрғылау құрылғылары, басқа 
да тауар саласындағы сауда әріптесі ғана 
емес, саяси байланысты да берік орнатқан 
мемлекет ретінде сипаттайды. Мысалы, 
2012 жылдан бері екі ел арасында Стра-
тегиялық даму ж�ніндегі комиссия аясын-
да саммиттер �теді. Салыстырмалы түрде 
айта кетсек, Уашингтон {збекстанға 5 жыл 
жүргізілген реформадан соң 2021 жылы 
ғана аталған комиссияны құру туралы уәде 
берді. Тек уәде, әлі құрылған жоқ. Сондай-
ақ АҚШ Конгресінде Қазақстан кокусы 
жұмыс істейді. Бұл Конгресте бір елдің 
мүддесін қорғайтын саяси отырыстар. Бұл 
да аз жетістік емес. Сондай-ақ АҚШ Орта-
лық Азияда �згелерге қарағанда Қазақстан 
азаматтарына к�бірек виза береді. 2003ж 
бері НАТО-мен «Дала қыраны» әскери 
оқу-жаттығу �теді. АҚШ 2004-2019 жылдар 
ара лығында қазақ еліне 43 млн доллардың 
қару-жарағын жеткізген. Егер АҚШ 
Ауғанстаннан шығып бара жатқанын 
ескерсек, онда Уашингтон бұл байланысты 
нығайтуға тырысады. {йткені Ауғанстан-
мен қатынасты үзбеу үшін Орталық Азияда 
сенімді серік керек. 

Автор Темур Умаров осы фактілерді 
келтіре отырып, Қазақстан АҚШ-пен жан-
жақты қатынас орнатқанын, байланыс бір 
саламен шектелмегенін және к�рші елдер мен 
салыстырғанда Нұр-Сұлтан мен Уа шинг тон 
арасы анағұрлым алға кеткенін жазады. 

Мақалада Қазақстан басшылығы 
АҚШ-пен қарым-қатынасты жоғары 
деңгейге шығару арқылы Ресей мен Қытай 
мүддесінің тепе-теңдігін сақтап отырғаны 
айтылады. Себебі жыл �ткен сайын екі ел 
тарапынан қазақ еліне саяси қысым артып 
келеді. Мысалы, былтыр к�ктемде Қытайда 
«Қазақстан неге Қытайға оралмақ?» деген 
мақала кең тарады, онда қазақ жерінің 
жар ты сы қытайдікі деп к�рсетілген. Қазақ-
стан Сыртқы істер министрлігі Қытай 
елшісін шақыртқан соң ғана дау басылды. 
Алайда Ресей мұндай жанама қадамдармен 
шектелмейді. Тіпті, Қазақстанның егемен-
дігіне күмән келтіреді. Ресейлік депутаттар 
қазақ жерінің тұтастығына қарсы пікірлер 
айтты. Ал  В.Путин 2014 жылы «бұрын 
қазақ тарда мемлекетшілдік болған емес» 
десе, кейін «орыс халқы жер таратып, 
к�ршілеріне үлкен сыйлық жасады» деген 

болатын. �рине, мұның барлығы Қазақ-
стан тәуелсіздігіне жасалған шабуыл. Сон-
дықтан Мәскеуге кіріптар болмау үшін 
АҚШ-пен байланыс нығая береді. 

 Автор материалда мұндай саяси қы-
сым ға Қазақстанның қазіргі басшылығы 
дипломатиялық сабырлық сақтай отырып, 
дер кезінде жауап қайырғанын жеткізеді. 
Мысал ретінде Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың �з мақаласында «Бабалардан 
мұра болған қасиетті жеріміз – ең басты 
байлығымыз. Қазаққа осынау ұлан-ғайыр 
аумақты сырттан ешкім сыйға тартқан жоқ. 
Бүгінгі тарихымыз 1991 жылмен немесе 
1936 жылмен �лшенбейді» деген с�зін 
келтіреді. Сондай-ақ Темур Умаров Қазақ-
стан халықаралық даулы мәселелерде 
қиын да болса, бейтараптық танытып, 
саяси блоктарға мүше болудан бас тартып 
отырғанын жазады. Мәселен, Қазақстан 

Қырымды Ресей территориясы деп ресми 
мойындаған емес, бірақ сонымен бірге 
Президент Тоқаев болған жайтты аннексия 
деп те атамайды. Бұдан б�лек, Ресейдің 
контрсакцияларына қосылмайды, �йткені 
«Батыстың санкциялары ЕурАзЭО мүше-
лері не емес, б�лек мемлекеттерге салынды» 
деп түсіндіреді немесе Қытайдың Шыңжаң 
аймағында жүргізіп отырған қатаң сая-
сатын ашық сынға алмайды. Бірақ Бей-
жіңнің бұл аймақтағы әрекеттерін қол дай-
тын құжатқа Ресей секілді қол қоймайды, 
қазақ-қытай шекарасын заңсыз �ткендерге 
босқын мәртебесін береді. Автор осы 
мысалдарды келтіре отырып, Қазақстан 
басшылығының жанжалдарды айналып 
�тіп отырғанын к�рсетеді. 

Материалда ерекше назар аударылған 
мәселе – АҚШ, Ресей және Қытай арасын-
дағы қарама-қайшылықтың �ршуі және әр 
тараптың Қазақстанды �зіне жақтас 
ретінде шақыруы. Дегенмен Қазақстан 
басшылығы қиын да болса, әлі де �зінің 
сая си бейтараптығын сақтап қалуға бар 
күшін салуда, себебі ірі ойыншылардың 
блокадалық жанжалына араласу – сау ба-
сыңа сақина тілеумен тең. Екінші жағынан, 
үш державаның ешбіреуі Қазақстанды 
�зіне қарай «тартып алатындай» ықпал ету 
ресурсына ие емес. Яғни, қазақ елі әлі де 
�зінің саяси, экономикалық, әскери, 
дипло матиялық байланыстарын тәуелсіз 
жүргізуге қабілетті. 

Сонымен, бұл материалға �зіміздің 
бағамызды берсек. Жалпы, Мәскеудегі 
Карнеги орталығын бір сарапшылар 
АҚШ-тан қаржыландырылған соң батыс-
шыл деп айыптаса, басқалары 2012 жылдан 
кейін путиншіл бола бастады деген сын 
тағады. Ал жалпы мақала Қазақстанның 

күрделі геосаяси жағдайында державалар 
мүдде сінде баланс сақтап, �зінің к�пвек-
торлы сыртқы саясатын сәтті жүргізіп 
отырғанын сипаттаған. 

Бұл шындыққа жанаса ма? Иә, жана-
сады. Елбасы Н.Назарбаев кезінде жасақ-
тал ған сыртқы саясат стратегиясын Пре-
зидент Тоқаев бүгінде одан әрі жалғас-
тыруда. {йткені бұл уақытпен тексерілген 
бағыт және о баста аталған саясатты жүзеге 
асырушылардың бірі �зі болды. 

Ал мақалада автор жазғандай, соңғы 
уақытта үш державаның мүддесін тең ұстау 
Қазақстанға қиын болып бара ма? Иә, ол 
анық сезіледі. Біз еуразиялық интеграцияға 
мүше болғалы, 2014 жылы Ресей Қырымды 
аннексиялаған соң, Қытай Шыңжаң 
мұсылмандарына «қайта тәрбиелеу лагерь-
лерін» соғып, олардың құқығып таптаған 
соң, АҚШ Ауғанстаннан әскерін шығару 
туралы шешім қабылдағаннан кейін бей-
тарап болу күрделене түсті. {йткені Батыс-
тың экономикалық санкциялары, Қытай 
мен Ресейдің заңсыз шешімдеріне баға 
беру Қазақстанға жанама түрде болса да 
қа тысты. Егер олардың біреуін қолдасақ, 
онда автоматты түрде қалған екеуіне қарсы 
шыққандай боламыз. Алайда жоғарыда 
сипатталған «�гізді де �лтірмейтін, арбаны 
да сындырмайтын» стратегия жемісін беріп 
келеді. 

Ол неден байқалады? Қазақстан әлі 
ешбір елдің санкциясы, контрсакциясына 
ілінген жоқ, ешбір ел Қазақстанды қара 
тізімге енгізген жоқ, елшілерін шақыртып 
алмады, сауда-саттық айналымы жыл 
сайын �сіп келеді, президент, министр 
деңгейінде тұрақты кездесулер, саммиттер 
�тіп тұрады. Яғни, ірі державалардың 
қысымы, мүддесі қаншалықты ықпалды 
болса да, олармен тең қатынас орнату, 
олардың тепе-теңдігін сақтау мүмкін. 
К�пвекторлы сыртқы саясат бұл орайда 
тиімді стратегия болып есептеледі.   

Үш держава назарындағы Қазақстан
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Жадыра МҮСІЛІМ

Дайындаған 	білмансұр ЖАСАН

Т�ркістан облысы Отырар 
ауданы Темір стансасынан 
Ма��ыстау облысына 4 вагон 
ш�п жіберілді. Б�л игі іс-
шара Отырар ауданы әкімдігі 
мен т�р�ындарыны� �йым-
дас ты руымен, «Nur Otan» 
партиясы Отырар ауданды$ 
филиалы ны� �йлестіруімен 
ж�зеге асырылды. Сонымен 
бірге «Jas Otan» Жастар $а-
натыны� �рендері де ерік-
тілермен бірге игі іске атса-
лысты. 

Бірліктің арқасында Арыстан-
бабтан пір Бекеттің ауылына 
4 вагонға тиелген 80 тонна ш�п 
артқан эшалон жолға шықты. 
«Жұртымызды жұтатпайық», «Біз 
біргеміз!», «Отырар ауданынан – 
Батысқа к�мек» ұрандарымен 
ұйымдасқан отырарлықтар игі істі 
жоғары деңгейде ұйымдастыра 
білді. 

– Қуаңшылықтан қиындыққа 
тап болған батыстық ағайындарға 
бүкіл Қазақстан халқы жәрдем 
беріп жатыр. Осындай игі істен 

отырарлықтар да шет қалмайды. 
Біздің к�мегіміз бүгінгі акциямен 
шектелмейді. Алдағы уақытта 
батысқа жіберетін ш�п к�лемін 
200 тоннаға жеткізбекпіз, – деді 
Отырар ауданының әкімі +бдіғали 
Жүнісов. 

Айта  кетейік,  Түркістан 
облысының әкімі 1.Ш�кеевтің 
атсалысуымен «Қазақстан темір 
жолы» ұлттық компаниясы» 
акционерлік қоғамымен келісім 

жасалып, логистика мәселесі 
шешілгені белгілі. «Nur Otan» 
партиясының Түркістан облыстық 
филиалы да аталған акционерлік 
қоғамына хат жолдап, қолдауына 
ие болды. Аумақтағы филиалдар 
игі іске жұмылдырылды. Осы ар-
қылы Түркістан �ңіріндегі аудан, 
қалалардың жанашыр азаматтары, 
белсенді тұрғындары ұсынған 
к�мек Маңғыстау облысына жі-
беріліп отыр. 

Маңғыстауға 4 вагон 
мал азығы жіберілді

«Nur Otan» партиясы жа нын-
да�ы «Jas Otan» Жастар $а-
натыны� бастамасымен А$т�бе 
облысынан Ма��ыстау ��іріне 
1 000 бума ш�п жі бе рілді. 

«Jas Otan» Жастар қанаты 
қуаңшылықтың салдарынан т�рт 
түлігіне азық таппай қысылған 
Маңғыстау �ңіріне республика 
к�лемінде к�мек к�рсету мақса-
тында ізгілікті істі жуырда қолға 
ал ған болатын. Осы бастамаға жас-
тар қанатының әр �ңірдегі филиал-
дары жұмылып, жас депу таттар 
корпусы мен к�мекке қол созуға 
ниетті қайырымды азамат тар қолдау 
білдірді. Сонымен қатар бұл іске 
BizBirgemiz еріктілер қозғалысының 
мүшелері де жұ мыл дырылды. 

Маңғыстау облысына мал азығы 
Ақт�бе �ңірі арқылы жі берілетін 
болғандықтан, бұл із гілікті істі 
ұйым  дастыру және үйлестіру жұ-
мыс тары «Jas Otan» Жастар қанаты 
Ақт�бе облыстық филиалына жүк-
телді. Күні кеше игілікті іс мәресіне 
жетті. 

Ақт�белік жастар Темір ау да-
нының орталығы Шұбарқұдық 
ауылының маңындағы шабындық 
алқабынан мал азығын тиеп, жүк 
к�лігін Маңғыстау �ңіріне ж�нелт-
ті. Қашанда игілікті істердің ба сын-
да жүретін жастар қанаты осы лайша 
тағы бір бастаманы жүзеге асырды. 

– Бұл бастама – біздің ғана 

емес, барша жасотандықтың идея-
сы. Осындай қиын кезеңде к�ршілес 
облыстарға қолдау к�рсету біздің 
қамқорлығымыз мен азаматтығы-
мыз ды білдіреді. Алдағы уақытта да 
мұн дай игі істер жалғасын табады, 
–  деді «Jas Otan» Жастар қанаты 
облыстық филиалының т�рағасы 
+нуар Искарин.

1 000 бума шөп жөнелтілді

Жиынды аталған кеңестің 
т�рағасы Тасқынбай Бүрлібаев 
жүргізді. Күн тәртібінде әл-
Фараби ауданы әкімі аппаратының 
аудан к�лемінде сыбайлас жем-
қорлықты болдырмау және алдын 

алу мақ сатында атқарып жатқан 
жұ мыс тары мен «Nur Otan» 
партиясы әл-Фараби аудандық 
филиалы жа нындағы Сыбайлас 
жемқор лыққа қарсы іс-қимыл 
ж�ніндегі қоғамдық кеңестің 2021 

жылдың бірінші жартыжыл-
дығында атқар ған жұмысының 
есебі туралы екі мәселе қаралды. 

Отырысқа партияның аудан-
дық және қалалық филиалдар 
жа нындағы Сыбайлас жемқорлық-
қа қарсы іс-қимыл ж�ніндегі қо-
ғамдық кеңестің т�рағалары мен 
мүшелері, «Nur Otan» партиясы 
Шымкент қалалық филиал т�ра-
ғасының бірінші орынбасары 
Жанар Бектаева, «Nur Otan» пар-
тиясының қалалық мәслихаттағы 
фракциясының жетекшісі әрі т�-
рағаның орынбасары Бекайдар 
Т�легенов, «Nur Otan» партиясы 
әл-Фараби аудандық филиалының 
т�рағасы Рашид Мыңбаев қа-
тысты. 

Отырыс қорытындысы бойын-
ша арнайы қаулы қабылданып, 
хаттама түзілді. Қаулыға отырыста 
к�терілген ұсыныстар енгізілді. 
Ұсы ныстардың мерзімінде орын-
далуын бақылау үшін аталған 
қаулы әл-Фараби ауданының әкімі 
Рашид Мыңбаевқа жолданатын 
болады.

Басты мәселе – сыбайлас 
жемқорлықтың алдын алу

Ковидтен $айтыс бол�ан-
дарды� $арасы к�бейіп ба-
рады. Ауыр індеттен ауырып 
жат $андарды жат$ызатын 
орын таппай жат$анда ан ти вак-
серлермен бірігіп, әлеу меттік 
желі ар$ылы танымал адамдар 
да ж�рт арасында теріс т�сінік 
$алыптастырып, вакцина�а 
$арсы �гіт-насихат ж�ргізіп 
әлек. Алайда оларды� мы�да-
�ан $аралым жина�ан жазба-
ларын растайтын �ы лыми 
дерек табу $иын. 2лде «анау 
айтты» деген с�зді әр с� зіне 
ар$ау ететін анти вак серлерге 
жауапкершілік жо$ па? 

Мемлекет басшысы жауапкер-
шілікті түсінбейтін антиваксерлер 
үшін отбасын асырап отырған �зге 
азаматтарымыздың денсаулығына 
қауіп т�ндіруге болмайтынын, сол 
үшін вакцинациялағысы келмейтін 
адамдармен жұмыс жасауда сара-
ланған тәсіл қолдану қажеттігін 
айтқан. +сіресе, ативаксерлерге 
қар сы �з қаруын қолданып, әлеу-
меттік желіде екпе алу туралы үгіт-
насихат жүргізіп, сендіру керектігін 
жеткізді. Президент сендірудің 
соңы ірі еңбек ұжымдарының қыз-
ме тіне байланысты ерекше жағ-
дайларды қоспағанда батыстағыдай 
мәжбүрлеу шарасына ұласып 
кетпеу керектігін қадап айтты. 

	ЛЕУМЕТТІК ЖЕЛІЛЕР 
АНТИВАКСЕРЛЕРГЕ 

ҚОЛАЙЛЫ
Антиваксерлердің ақпараты 

аурудың �ршуіне себеп болуда. 
Facebook-тің 100 миллионнан 
астам пайдаланушысының хабар-
ламасын талдаған американдық 
ғалымдар осындай қорытындыға 
келді. Сарапшылар антиваксерлер-
дің саны әлдеқайда аз болғанымен, 
олардың әлеуметтік желідегі бел-
сенділігі �те жоғары деп отыр. Мә-
селен, соңғы жылдары әлеуметтік 
же ліде блогерлердің әр с�зін ай-
надай қайталайтын миллион жа-
зылушыға ақ пен қараны ажырату 

маңызды емес. Сондықтан танымал 
адамдар вакциналардың пайдасы 
туралы ғасырлар бойы дәлелденген 
ғылыми фактілерді жоққа шығару 
арқылы да жазылушылар санын 
к�бейтуге жұмыс істей бастады. 
Бұ дан біраз жыл бұрын да дәлел-
денбеген ақпараттарды желіге 
шығарудың соңы к�птеген елдерде 
құс тұмауы мен қызылша ауруының 
асқынуына әкелді. 

Американдық антрополог және 
вакциналарға сенім жобасының 
негізін қалаушы Хайди Ларсон 
ковид таралмай тұрған кезде ін-
деттің таралуы алдын-алу техноло-
гия сының жетіспеушілігінен емес, 
әлеуметтік желілер мен цифрлық 
технологиялардың тоқтаусыз 
жүруінен туындайтынын айтқан 
болатын. Шындығында дәл қазіргі 
жағдайда коронавирустың �ршуіне 
теріс ақпараттың салдары к�п. 

ТАНЫМАЛ 
АДАМДАР ЖАУАПҚА 

ТАРТЫЛҒАН ЖОҚ
Пандемия басталғалы бері 

жалған ақпарат таратқан танымал 
адамдардың жауапкершілікке 
тартылғанын естіген жоқпыз. Есе-
сіне екпеге қарсы жазба қалдыра-
тын дардың қатарында елге белгілі 
азаматтар бар. +зілкеш Қайрат 
+ділгерей екпе салдырғандар ауру 
болып қалды дегенге саятын бейне 
жазба түсірген. Айтыскер-ақын 
Балғынбек Имашев екпе салдыр-
мағандар арасында ұтыс ойынын 
ұйымдастырып, 500 баспана сый-
лайтынын айтты. «Маған екпе егу 
керек емес. Керек болса да екпес 
едім. Тағдырымды вакцинаға емес, 
Аллаға тапсырдым», – дейді ай-
тыскер. Сайып келгенде бұл екпе 
алуға шақырып жатқан мемлекеттің 
саясатына к�пе-к�рнеу қарсы 
шығуға жатпайды ма? Ал желіде 
миллионнан астам жазылушысы 
бар әзілкеш Нұрболхан Шарапов 
екпе алып, к�з жұмғандар бар 
екенін айта келіп: «Ендi, осындай 
жағдай к�рсеңiздер бiрден те-
лефонға түсiрiп жiберiңiздершi 
маған. Күнiн, мекеннiң атын 
видеоға айтып. +р нәрсеге ертең 
дәлел керек. Себебi, соттың не 

екенiн жақсы бiлем мен», – деген. 
Оның жазбасында айтылғандардың 
негізсіз екені с�зінен дәлел. 1йт-
кені екпе салдырғаннан к�з жұм-
ғандар туралы ақпарат ешбір жерде 
жоқ екенін �зі айтып тұр. Екін-
шіден, вакцина жасаушылардың 
айтқан деректерін емес, бұған 
дейін бірнеше жыл бұрын келтірген 
ескі пікірлерді жинақтап, фейк 
ақпарат таратады. 

Екпе салдырмау керектігін 
айтып жүрген Балғынбек Имашев 
пен Нұрболхан Шараповтан желіде 
жарияланған жазбаларының дұ-
рыстығын білмекке қоңырау соқ-
тық. Дегенмен бірнеше рет ха бар-
ласқанымызбен, жауап бер ген 
ешкім болмады. Ал Нұрболхан 
Шараповтың к�мекшісі: «+леу-
меттік желіде кім не айтқысы кел-
се, �з еркі. 1зінің жеке парақшасы 
болғандықтан, азаматтық ойын 
білдіруге құқысы бар. Ол кісі еш-
қандай газет, телеарналарға сұхбат 

бермейміз деп айтқан», – деп 
қысқа қайырды.

Елімізде соңғы тәуліктің �зінде 
ғана 7479 адамнан ковид анық-
талды. Ал 1573 адамның жағдайы 
ауыр. Олардың 90 пайыздан астамы 
екпе алдырмағандар. Сол үшін 
денсаулық саласының мамандары 
уақыт �ткізбей елді екпе салдыруға 
шақырады. Алайда вакцинаның 
«қауіп-қатері» жайлы фейк ақ-
паратқа құлақ түретіндер к�п. 

Жалған ақпарат таратқандарға 
жаза бар

Бізде қолданыстағы заңнамада 
к�рінеу жалған ақпарат таратқаны 
үшін қылмыстық жауапкершілік 
бар. Фейк ақпарат таратқандарға 
Қылмыстық кодекстің 274-ші бабы 
бойынша қылмыстық жауапкер-
шілік те қарастырылған. Қоғамдық 
тәртіпті бұзу, азаматтардың немесе 
ұйымдардың құқықтары мен заңды 
мүдделеріне не қоғамның немесе 
мемлекеттің заңмен қорғалатын 

мүдделеріне елеулі зиян келтіру 
қаупін т�ндіретін к�рінеу жалған 
ақпарат таратқандарға 1000 айлық 
есептік к�рсеткішке дейінгі м�л-
шерде айыппұл салынады. Не 
болмаса түзеу жұмыстарына, 400 
сағатқа дейінгі мерзімге қоғамдық 
жұмыстарға тартылуы тиіс. Сон-
дай-ақ бір жылға дейінгі мерзімге 
бас бостандығын шектеуге немесе 
сол мерзімге бас бостандығынан 
айыру жазасы қолданылады. ІІМ 
Баспас�з қызметінің дерегінше, 
биыл алты айда 43 қылмыстық іс 
тіркелген. Соның ішінде 11 қыл-
мыстық іс вакцинация туралы. 
Оның алтауы қылмыс құрамының 
бол мауына байланысты тоқтатыл-
ған. Қазіргі уақытта жалған ақпарат 
тарату бойынша үш қылмыстық іс 
тергеліп жатыр.

АНТИВАКСЕРЛЕР ХАЛЫҚТЫҢ 
5 ПАЙЫЗЫНАН АСПАЙДЫ

Американдық Денсаулық 
сақтау қауымдастығының мүшесі, 
иммунолог-профессор Алмаз 
Шарман күмәнді ақпарат к�здерге 
сену арқылы адамдар �здеріне 
және жақын адамдарына �лім 
қаупін т�ндіріп қана қоймай, 
ұжым дық қорғаныстың нашар-
лауына, ауру мен �лімнің �суіне, 
әсіресе коронавирустың дельта 
нұсқасының пайда болуына әкеліп 
соқтырғанын айтып отыр. «Негізі 
антиваксерлердің саны халықтың 
5 пайызынан аспайды. Алайда 
олардың шамадан тыс белсенділігі 
мен агрессивті әрекеттері екі ойда 
жүрген халықты �з жағына тез тар-
тып жатыр. 1здерінше қамқор 
бол ғысы келген кейіп танытқаны-
мен, ашық диалог жасауға асық-
пайды. Бірақ с�здерін дәлелдеуге 
тырысады. Келтірген болжамда-
рының дені әлемдік ақпараттар, 
Гейтстің чиптерін алға тартады. 
+лемдік тұлғаны айту бір қарағанда 
сенімді к�рінеді. Бірақ оның 
айтқаны ешқандай ғылыми сынға 
жауап бермейді», – дейді Алмаз 
Шарман.

Антиваксерлердің әрекетіне 
тосқауыл қою тек Қазақстанда ғана 
емес, дамыған елдердегі басты 
мәселеге айналып отыр. АҚШ-тың 
46 штатында соңғы апталарда 
коронавирус ауруы �ршіп кеткен. 
Пандемиядан қайтыс болғандар 
саны айтарлықтай азайғанымен, 

вакцинация қарқыны күрт баяу-
лаған. 1йткені бұл елде де антивак-
серлер әлеуметтік желілерде бел-
сенді үгіт-насихат жүргізуде. Ақ үй 
тарапынан екпеге қарсы ақпарат 
таратқандарға түрлі шаралар 
қолдана бастады. Бүгіннің �зінде 
бұл елде Facebook және Twitter 
желісіндегі антиваксерлердің 
хабарламаларына шектеу жасалып, 
YouTube арнасындағы вакцинаға 
қарсы бейнежазбаларды жойдыр-
ған. Facebook желісін сынға алған 
АҚШ президенті Джо Байден 
коро навирустық вакциналар ту-
ралы жалған ақпаратпен күресуде 
қауқарсыздық танытқандарға 
жауап кершілік жетіспейтінін мә-
лім деді. БАҚ �кілдерінің сауалына 
жауап берген АҚШ президенті: 
«Халықтың қырылуына ковид 
емес, антиваксерлер кінәлі. Олар 
ақпарат  арқылы адамдарды 
�лтіреді», –деп жауап берді. 

Осы елде он жылдан бері тұрып 
жатқан Динара Идаялова с�з 
бостандығына шектеу қойылмаған-
дықтан, антиваксерлер күні-түні 
жұмыс істеп жатқанын айтады. 
«Жақында Джо Байден «екпе сал-
дырмайынша бетперде киесіңдер» 
деді. Осы с�здің �зі елдегі к�птеген 
танымал адамдардың наразылығын 
тудырды. Тіпті, Президенттің �зін 
үш әріпке апарып тастады. Елдегі 
саясаткерлер мен Конгресс депу-
таттары «Елде екпеден басқа 
маңыз ды мәселе жетеді. Ковид 
де ген дерің далбаса» деп ашық пікір 
білдіріп, Конгреске бетпердесіз 
келді. Бірақ олардың ешқайсысы 
жауапкершілікке тартылған жоқ», 
– дейді Динара Идаялова.

Бүгінде әлеуметтік желіге тір-
келмеген адам аз. Кейбіреулер бір 
емес, бірнеше желіні пайдаланып, 
күн сайын түрлі жазабалар қалды-
рады. Азаматтық қоғамның ойын 
ашық айтып, билік тарапынан 
к�ңіл аударылмай жатқан мәселеге 
жұрттың к�зқарасын білдіруі 
құптарлық. Дегенмен әлеуметтік 
желінің әлегі аз болмай тұр. 
Жауапкершілік жоқтығын жақсы 
біліп алдық па, жазу еркіндігін 
�здігімізше түсініп жүрміз. Бірақ 
азаматтық қоғамның бейнесі 
әлеуметтік желіге байланысты 
болып тұрған шақта адамдардың 
басын қауіпке тігу азаматтыққа сын 
болмас па екен?!

ZOOM платформасы ар$ылы «Nur Otan» партиясы Шымкент 
$алалы$ филиалы жанында�ы Сыбайлас жем$орлы$$а $арсы 
іс-$имыл ж�ніндегі $о�амды$ ке�есті�  отырысы �тті. 

Батыс 5аза$стан облысты$ 
филиалыны� $о�амды$ $а-
былдау б�лмесінде «Nur Otan» 
партиясы Батыс 5аза$ стан 
облысты$ филиалы т�ра �а-
сыны� бірінші орынбасары, 
облысты$ мәслихат депутаты 
М�рат М�$аев т�р�ындарды 
$абылдады. 

Қабылдау б�лмесіне тұрғын үй 
мәселесімен жалғызбасты ана ха-
барласты. Мұрат Рахметұлы бар-
лық мән-жайды толығымен біліп, 
тиісті мекемелерге жолығуларын 
сұрап, заңнамалық тұрғыдан кеңе-
сін айтты. 

Келесі болып мектеп-интер-
нат тың жабылуы салдарынан 
жұ мыссыз қалу қаупін сезініп 
келген к�пбалалы ана к�мекке 
жүгінді. Қабылдау барысында 
тұрғынның басындағы мән-жайы 
анықталып, �з кезегінде Мұрат 
Мұқкаев тиісті мекемеге де-
путаттық сауал жолда натынын 
мәлім етті. 

Қабылдауға �зінің кітабын та-
ныс тырып, партиядан қолдау 
сұрай келген кәсіпкер де келді. Бұл 
мотивациялық кітап �ңірдегі па-
рас порттың дамуына елеулі үлес 
қосқан жандар ж�нінде жазылған. 
1тініш иесінің әңгімесін мұқият 
тыңдаған Мұрат Рахметұлы кәсіп-
кердің толық байланыс деректерін 

жазып алып, тиісті мекемелерге 
бұл мәселе бойынша депутаттық 
сауал жолдайтынын жеткізді. 

Қабылдау қорытындысына сай 
әрбір тұрғынның талап-тілегі, 
�тініші назардан тыс қалмай, бар-
лық мәселе бойынша консуль та-
тив тік және заңнамалық тұрғыдан 
түсініктемелер берілді. 

Қабылдаудағы әр азаматтың 
өтінішіне құлақ асты 

Жалған ақпарат ауруды өршітеді
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Айхан ШӘРІП

Оның үстіне енді елді мекеннің 
бюджеті де ұлғаяды. Қосшы әкімі 
Ержан Жолымбетовтің мәліме тін-
ше, Қосшының бюджеті бар-жоғы 
70-80 миллион теңге. Себебі биыл-
ғы қазынасы «ауылдық округ бюд-
жеті» ретінде бекітілді. Бюджетінің 
кіріс б&лігі 2021 жылы небәрі 53,1 
миллион теңгені құрады. Яғни, 
табысы тым аз. Демек, мәртебесі 
&згерсе де, қала дотациялы болып 
қала бермек. 

Қосшы &з аумағындағы бизнес 
және басқа да нысаннан биыл 32 
миллион теңгеге жуық салық жи-
науды жоспарлап отыр. Салықтық 
емес түсімдері 1,5 млн теңге ғана. 
Жетпейтін қаражатының қалғанын 
тегін трансферт, субвенция түрінде 
аудандық бюджеттен алатын. Қала 
болған соң, облыстық бюджеттен 
алмақ. Сәйкесінше, субвенция 
к&лемі де жоғары болады. 500 мил-

лионға жетуі ықтимал. 4рине, ас-
танаға қосылғанда, миллиардтарды 
жұмсайтын деңгейге к&терілетін еді. 
Ол арманы сағымдай алыстап кетті.

«Дұрысы, Қосшыны Нұр-Сұл-
танның аумағына жатқызу орынды 
болатын. Аты да айтып тұр ғой, 
«Нұр-Сұлтан басшы, біз Қосшы» 
деп жүретін едік. Алайда Ақмола 
облысының қол астында қалып 
тұр мыз. Елорда мен Қосшы бір-
бірімен тығыз араласып жатыр. 
Біз дегі тұрғындардың барлығы дер-
лік астанада жұмыс істейді. Тіпті, 
авток&ліктерімізге қарасаңыз, 80-
90%-ы елордада тіркелген. Бала-
ларымыз да бас қаладағы мектептер 
мен балабақшаларға барады. Мем-
лекеттік және медициналық қыз-
меттердің  90%-ын Нұр-Сұлтанда 
аламыз», – дейді жергілікті тұрғын 
4лібек Сасықов.

ҚАЛАНЫҢ ҚИЫНДЫҚТАРЫ 
ЖЕТІП АРТЫЛАДЫ

Қосшы жұрты жаңа мәртебе бұ-
рыннан қордаланған мәселелер ді 
шешуге тың серпін береді деп сенеді. 

«Біріншіден, бізде жаңа қа зан-
дық, одан да жақсысы – астанада-
ғыдай толыққанды жылу электр 
орталығын салса дейміз. Сонда 
бүкіл жеке сектор орталық жылу 
жүйесіне қосылып, қаламыз ыстық 
сумен қамтылар еді. 4зірге қуаты 
75 Гкал/с ескі қазандықтың қуаты 
оған жетпейді. Екіншіден, Қос шы-
да жеке &рт с&ндіру б&лімі ашылып, 
одан бір мезгілде 4 &рт с&ндіру ма-
шинасы шақыруға аттана алады 
деген. Құрылысы сол бойы бастал-
мады. Bрт с&ндірушілерді елор да-
дан шақыруға тура келеді. Олар 
қыс та бізге жете алмай, қарға мал-
тығып, кері қайтады. Қаншама 
ны сан солай жанып кетті», – дейді 
Қосшы тұрғыны Айнұр. 

Үшіншіден, қосшылықтар 
әкім діктің жанынан мамандан ды-
рылған техникалары бар, қала к&-
шелерін қардан тазалайтын, қоқыс-
тарды орталықтандырылған түрде 
шығарып әкететін коммуналдық 
шаруашылықтар құрылса дейді. 
4кімдіктің сендіруінше, ауылға 
қала мәртебесі берілгесін, тиісті 

қалалық инфрақұрылымды дамыту 
бойынша іс-шаралар кешені жүзеге 
асырылатын болады.

«Біздің басты проблемамыз – 
тұрғын үй-коммуналдық ша руа-
шылыққа, жолдарға, абаттан дыруға 
қатысты. Осы іс-шаралар лайықты 
қаржыландырылып, мәселелер 
шешімін тапса, ел дән риза болмақ. 
Жаңа мәртебе барлық салада жақсы 
&згерістерге жол аша ды. Қосшыда 
қазіргідей 8 адамнан емес, 60-тан 
астам адамнан тұратын әкімдік 
қалыптастырылады. 4кім дікте 
барлық жеке құрылым – ТКШ, 
сәулет, жолдар, әлеуметтік қор ғау 
және басқа б&лімдер құры лады. 
Қала мәртебесінің бір кем шілігі – 
бюджеттік ұйым қызмет керлері, 
мұғалімдер, дәрігерлер ауыл кезінде 
алып келген 25% үстемесінен 
айырылады», – деді журналистерге 
берген сұхбатында Қосшы әкімі 
Ержан Жолымбетов.

Қаланың т&л прокуратурасы, 
соты, Полиция департаменті пайда 
болады. Қалалық коммуналдық 
қыз мет  құрылады. Мысалы, жер-
гі лікті су арнасы аудан орталығы 
Ақмолдан Қосшыға к&шеді. 4зірше 
жаңа қала судан тарығып отыр: 
демалыс күндері сусыз қалады. 
Электр қуаты да бірде берілсе, бірде 
бе рілмейді. Халық мұнда үлкен ау-
руханаға қажеттілік барын айтады. 
Кентте тек «Жанұя» отбасылық 
денсаулық орталығы орын тепкен, 
оған 22 376 адам тіркелген.

Бұдан б&лек, тұрғындар бірнеше 
мектеп салуды сұрайды. 1 200 
оқушыға арналған жаңа білім 
ордасының құрылысы келесі жылы 
аяқталмақ. Құрылысы тоқтап қал-
ған кезі де болыпты. Мердігер 2020 
жылы 886,7 млн теңгені игерген. 
Мектеп құрылысын жалғастыруға 
2021 жылы республикалық бюд-
жеттен 1,4 млрд теңге, облыстық 
бюджеттен 249,1 млн теңге б&лінді. 
Жаңа қалада тек екі мемлекеттік, 
бір жекеменшік мектеп бар. 

«4йтпесе, «Лесная поляна» тұр-
ғын үй алабындағы мектепте ба лалар 
3 ауысымға әзер сыюда. Ба ла лар са-
ны к&п. Біздегі оқушы лардың жалпы 
саны – 6 622. Амалсыз, астанаға шұ-
бырады», – дейді Алмагүл Үкімова.

4кімдіктің дерегінше, алда 
жалпы саны 2 400 оқушыға арналған 
тағы екі мектеп салу жоспарлануда. 
Сонымен бірге Қосшыда 22 ба ла-
бақшада 4 045 бүлдіршін тәрбие-
леніп жатыр.

1 ШАҚЫРЫМ ЖОЛДЫ 
Ж�НДЕУ 113 МИЛЛИОНҒА 

ТҮСПЕК
Қосшының ең ірі проблема сы-

ның бірі – жол жағдайының на-
шарлығы. Ресми дерекке сәйкес, 
Қосшыда к&ше-жол желісінің 
ұзындығы – 185 шақырым. Соның 
ішінде бар-жоғы 34,4 шақырымы  
асфальтталған. Тағы 50 шақыры-
мына қиыршықтас-шағылтас 
т&селумен шектелген. К&ліктердің 
д&ңгелегіне үшкір тастар қадалып, 
жүргізушілердің жүйкесін құртады. 
Қалған 98,6 шақырымы – шаңы 
бұрқыраған кәдімгі қара жол. Олар 
к&ктемде, күзде жеңіл к&ліктің 
жүруіне жарамсыз болып, ойылып 
қалады. Тек жүк к&ліктерінің ен-
шісіне тиеді. Елордаға автобуспен, 
таксимен қатынап жұмыс істейтін 
тұрғындар болса, аяқкиім сыртынан 
кәдімгі полиэтилен пакет киіп, 
балшық кешіп жүреді.

«Қосшыдағы Республика к& ше-
сін ж&ндеу жұмыстары сақалды құ -
рылысқа айналды. Сәуірде бас тал ған 
жұмыс &те баяу жүруде. Нұр-Сұл тан-
нан келетін тасжолдан «Лес ная по-
лянаға» бұрылып, Рес публика к&ше-
сіне жететін шұрқ тесік жол дағы 
шұңқырлар уақытша болса да шұғыл 
жамап-жасқалса дейміз. Ауыл әкі-
мінен еш қайыр жоқ. Об лыс әкімінен 
де тұшымды жауап ала алмадық. 
Құрғақ с&з, бір-біріне сіл теу. Бүгінде 
к&ліктер үлкен жолға «Лесная 
поляна» арқылы шығады. Үлкен 

кептеліс туады, апаттық жағ дай 
 қау пі артты. Нашар жол к&ліктің со-
 ры», – дейді тұрғын Ердос Қалықов.

Ақмола облысының әкімі 
Е.Маржықпаевтың айтуынша, 
«Қос шы ауылының ұзындығы 6,2 
ша қырым болатын Республика к&-
шесін орташа ж&ндеу» жобасы 
биыл басталды. Жобаның жалпы 
құны – 704,6 млн теңге. 4р ша-
қырымға – 113 миллион теңгеден. 
Яғни, к&шенің бір шақырымын 
ж&ндеу бүкіл Қосшының бір жылғы 
бюджетінен де асып кетпек!

Ермек Боранбайұлы бұл ретте 
жай жол т&сеумен шектелмей, ке-
шенді абаттандыру шарасы жүргі-
зілетінін хабарлады. 

«Мердігерлік ұйым – «Бұланды 
тас карьері» ЖШС. Бүгінде «Шы ғыс 
аула» мейрамханасының ауда нында 
су &ткізу құбыры орнатылды, 
тротуарлардың бір б&лігі асфальт-
талды. Жұмыс жалғасуда. Ж&нде-
летін к&шеде ескі асфальт-бетон 
жабынғысының беткі қабатын сүру, 
фрезерлеу басталды. Республика 
к&шесіндегі жарықтандыруды ж&н-
деу, кабель мен шамдарды ауыстыру 
және су &ткізу ғимараттарын орнату 
жұмыстары қолға алынды. 2021 жы-
лы 3 шақырымда асфальттау және 
абаттандыру жұмыстарын жүргізу 
жоспарлануда», – деді облыс әкімі.

Аймақ басшысы Қосшы қала 
мәртебесін иеленгендіктен, инфра-
құрылымдық жобаларды қаржы лан-
дыру к&лемі артатынын хабар лады. 
2021 жылы Қосшы ауылында 280 
орындық балабақша, бір ауы сымда 
100 келушіні қабылдайтын емхана 
құрылысы жүргізіледі. Кәріз жүйесі 
т&селеді. Нижне-Романов кен 
орнынан Қосшы ауылына дейін бас 
тоған салынады. Сондай-ақ Қосшы 
ауылында &рт депосының және 
электр мен жабдықтау желі ле рінің 
(4-кезек) құрылысы үшін жо балау-
сметалық құжаттама әзір ленуде. Осы 
бағыттағы жұмыстар облыс әкім ді-
гінің тұрақты бақы лауында болады.

2022 жылды� 1 �а�тарынан 
бастап ��рылымы �згерген Е�-
бек және халы�ты әлеуметтік 
�ор�ау министрлігіне ІІМ-ні� 
к�ші-�он саласында�ы функ-
ция лары мен �кілеттіктері, бос-
�ындар мәселесі берілмек. Осы 
орайда елдегі адам саудасы 
мен «��лиеленушілікке» шенді 
мамандар жол беріп �ойып жат-
�анда оны� алдын алу�а мына 
екінші органны� ��зыреті жете 
�ояр ма екен?

Еркеғали БЕЙСЕН

ШЕТКЕ КЕТУДІ ШЕКТЕУ КЕРЕК
Таяуда Президент Қа сым-Жомарт 

Тоқаев Еңбек және халықты әлеуметтік 
қорғау министрлігі мен Денсаулық сақ-
тау министрлігін қайта ұйымдастыру 
туралы Жарлыққа қол қойды. Сол сәтте 
Еңбек және халықты әлеуметтік қорғау 
министрлігіне заңсыз к&шіп келудің 
жолын кесу, заңсыз к&шіп келушілердің 
реадмиссиясы, Қазақ станнан кетуге 
және Қазақстанға келуге виза беру, ха-
лықты құжаттандыру және азаматтық 
алу ж&ніндегі функциялар мен &кілет-
тіктер, босқындар мәселесінің берілетіні 
белгілі болды.

2012 жылдан бастап еліміздегі теріс 
к&ші-қон сальдосы &сіп келе жатқанын 
ескерсек, жоғарыдағы шешім «жеті рет &л-
шеп, бір рет кесілгенге» ұқсайды. Bйт кені 
ІІМ &кілі Шұғыла Берікқызының ай туын-
ша, бұл &згерістер құқық қорғау жү йесін 
реформалау және ішкі істер ор гандарын &з 
құзыретіне жатпайтын функ циялардан бо-
сату шаралары аясында жүзеге асырылмақ.

– Бірақ біздің министрлік елдің миг-
рация саласындағы мемлекеттік басқару 
жүйесін оңтайландырудан хабардар болып 
отырады. Еңбек миграциясының шека ра-
дан заңсыз &туі, заңсыз келген иммигрант-
тарды елден шығару, Қазақстан Республи-
касына келуге рұқсат беру мен құжат тан-
дыру ІІМ-нің құзыретінде қала береді, – 
дейді ол.

4лемдік тәжірибеге сүйенсек, бүгінде 
мигранттарды «тауар» деп қарастырып, ал 
к&ші-қон процесін қауіпті құбылысқа жат-
қызбайтын дамыған мемлекеттер имми-
грация-эмиграция қозғалыстарын жай ғана 
«табиғи құбылысқа» жатқызады екен. Бұл 
ретте былтыр Халықаралық к&ші-қон ұйы-
мы жариялаған «4лемдік миграция бо-
йынша есепте» Қазақстан халықтың жалпы 
санына қатысты елден кетуші эми гранттар 
к&рсеткіші бойынша алғашқы 20 елдің қа-
тарына кірген. Енді мұндай үрдіс тің әдетке 
айналмауы үшін бір мәселені қос органның 
екі жақтап еңсергені дұрыс шығар.

КҮНК�РІСТІ ЖАҚСАРТПАСА 
БОЛМАЙДЫ

Тәуелсіз сарапшылар ала бағаннан әрі 
асушылардың артуына елдегі &ршіп тұрған 
сыбайлас жемқорлықты, мемлекеттің 
жабық саясатының салдарынан болашаққа 
деген сенімсіздікті, әлсіз азаматтық қо-
ғамдағы адам құқықтарының шектелуін, 
жұмыссыздықты, жалақының т&мендігін 
және әлсіз экономиканы жатқызады. 
Олар дың бірқатары қазақстандық эми-
грацияның ең басты себебін негізінен 

ха лықтың едәуір б&лігінің еңбек табы-
сының т&мендеуінен іздейді.

Мысалы, әлемнің дамыған индус-
триал ды мемлекеті – Люксембург күнк&ріс 
деңгейінің ең жоғары к&рсеткішін беріп 
отыр. Ондағы &мір сүру деңгейі адам ба-
сына шаққанда жылына – 22 482,9, айына 
2 мың долларға тең. Содан кейінгі күнк&ріс 
деңгейінің үздік бестігін Еуропаның 
Франция (айына 1 454 доллар), Германия 
(1 397 доллар), Финляндия (1 307 доллар), 
Ұлыбритания (1 103 доллар), Нидерланд 
(1 263 доллар) секілді экономикалық 
тұрақты мемлекеттер толықтырады.

Ал Қазақстан рейтинг нәтижелері бо-
йынша, күнк&ріс деңгейі ең т&менгі мем-
лекеттердің қатарында. Жіктеп айтқанда, 
біздегі базалық әлеуметтік т&лемдер м&л-
шерін есептеу үшін күнк&рістің ең т&менгі 
м&лшері 34,3 мың теңгені (айына 80,08 
доллар), ең т&менгі жалақы деңгейі 42,5 
мың теңгені (99,24 доллар) құрайды. Сон-
дай-ақ 2021 жылғы заңға сәйкес, еліміздегі 
мемлекеттік базалық зейнетақы т&лемінің 
ең т&менгі м&лшері – 18 524 теңге, ең 
т&менгі зейнетақы м&лшері – 43 272 теңге, 
айлық есептік к&рсеткіш (АЕК) 2 917 теңге 
болды. 4рине, мұның барлығы – күн 
к&руге мүмкіндік бермейтін к&рсеткіштер. 
Сол себепті Қазақстан халықтың шетке 
кету үдерісі бойынша ЕАЭО елдерінің 
арасында к&ш бастап тұр.

«ҚҰЛДЫҚТЫ» ЖОЙСА, ҚҰБА-ҚҰП
Біз бұған дейін биыл Қазақстанда адам 

саудасына байланысты қылмыс былтыр-
ғымен салыстырғанда 2 есе к&п тіркелгенін 
жазған болатынбыз. Иә, еліміз бүгінде сол 
«тірі тауар» саудасының ішкі трафигімен 
де, сыртқы трафигімен де бетпе-бет келіп 
отыр. К&біне к&ршілес Bзбекстан, Тәжік-
стан және Қырғыз елінен құрылыс, сауда-
саттық сияқты әлеуметтік салаларға жұ мыс 
істеуге келіп, құлдыққа түсіп қалып жатқан 
азаматтар к&п. Осылайша, адам саудасы 
фактілерінің к&ші-қон үдеріс терімен бірге 
дамитынын мониторинг жұмысының 
нәтижесінен к&ріп отырмыз. Соған орай 
белгілі заңгер Айгүл Орынбекке «К&ші-қон 
саласының тізгінін Еңбек және халықты 
әлеуметтік қорғау министрлігіне ұстатқан 
дұрыс па?» деген сұрақ қойып к&рдік.

Оның айтуынша, ірі қалалардағы 
жез&кшелер притондары мен сауналардың 
түбін қаза келгенде, оған тәртіп сақшы ла-

рының қамқорлық жасап жүретіні анық-
талған. Сондай-ақ учаскелік инспектордың 
үйінде құлдыққа жегілген азаматтар бар. 
Сондықтан мемлекет к&ші-қон саласын-
дағы былық-шылық пен жең ұшынан 
жалғасқан сыбайластықты ішкі істер 
органдарының құзыретін тартылту арқылы 
құртпақ. Сондай-ақ Айгүл Орынбек зауыт-
фабрикалар жұмысына заңсыз жегіліп 
жүрген азаматтарға полиция қызметкерлері 
тексеру жүргізе алмайтынын, ал Еңбек 
инспекциясы ол адамның еңбекке жарам-
ды-жарамсыз емесін анықтауға құқылы 
екенін алға тартты.

– Сондықтан Еңбек және халықты 
әлеуметтік қорғау министрлігінің құ зы-
ретіне елдегі зауыт-фабриканы түгел қара-
тып, адам еңбегінің бағалануын қадағалау 
керек. Иммигранттар келіп, жұмыс істеп 
жатыр. Қателеспесем, осыдан 5 жыл бұрын 
Тәжікстанның кісі &лтірген бір азаматы 
Фирдаусиден құжат алып, Алматыда оқы-
ған. Оған к&ші-қон полициясының жалған 
құжат дайындап бергенін анықтаған едік. 
Сол кездерде Еңбек инспекциясы «бізде 
оларды тексеретін құзырет жоқ, мораторий 
болғандықтан, бәрін полиция шешеді» 
деген сылтау айтатын. Ал «Қарға қарғаның 
к&зін шұқымайды» дегенге келсек, біз шын 
мәнінде адам құқығы қорғалмаған мем-
лекетте &мір сүріп жатырмыз, – дейді ол.

ТҮЙІН:
Полицияның жез(кшелерге қалқан 

болып, «құл жұмсауды» әдетке айналдыра 
бастағаны рас. Ол мәселе АҚШ Мемлекеттік 
департаментінің баяндамасында да ай-
тылды. «Қазақстанда жез(кшелік пен әйел 
саудасы – (зекті мәселе. Бұл іске жергілікті 
құқық қорғау органдарының (кілдері 
қамқорлық к(рсетеді» делінген онда. Со-
нымен қатар қазақстандық ҮЕҰ (кілдері де 
адам саудагерлері жауапкершіліктен жал-
тару үшін құқық қорғау органдарының 
қызметкерлеріне пара беретінін, тіпті кей 
полиция қызметкері мәжбүрлі еңбек пен 
жыныстық қанаушылық қылмыстарына 
«бас-к(з» болатынын айтып, дабыл қаққан-
ды. Кейін прокурорлар заңсыз к(ші-қон 
фактілерінің алдын алуды осы салаға жа-
уапты мемлекеттік органдағы заңсыз дық-
тарды әшкерелеуден бастауға к(шті. Енді, 
міне құқық қорғау жүйесін реформалау 
ша ралары Еңбек инспекциясына да пәрмен 
бере ме, жоқ па, оны уақытында к(рерміз.

ӘЛЕУМЕТ

Қосшы қала болды, не өзгермек?
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Еңбек қаналып, табыс тоналмаса...

КЕЛІСІМНЕН ҰТАТЫН КІМ?
2013 жылы салынған «Сарыарқа» ве-

лотрегінің еліміз үшін маңызы зор. Олай 
дейтініміз, 58 мың шаршы метрлік ке шен-
де спорттың барлық түрі бойынша спорт 
залдары, фитнес орталықтар, бассейн, 
баскетбол алаңдары, мұзайдыны, мәжіліс 
залдары, мейрамхана мен қонақүй де бар. 
Бұл спорт түрлерінен ұлттық құрама лар-
дың дайындалуына, халықтың жаппай 
спортпен айналысуына, кез келген іс-ша-
раға сақадай-сай болуға жағдай жасайды. 
Оған қоса велотректе әлеумет тік аз қам-
тылған отбасылар мен мүгедектер үшін 
жеңілдіктер қарастырылған. 4 дегенде 
спорт кешені жекешелендіруге &тсе, ары 
қарай не болмақ?

Мәдениет және спорт министрлігі 
ұсынған мәліметке к&з жүгіртсек, МЖ4 
бойынша ұсыныс ақпан айында түскен 
екен. «Қазақстандық велосипед спорты 
федерациясы» министрлікке «Сарыарқа» 
республикалық велотрегі негізінде UCI 
халықаралық спутниктік орталығын құру 
және балалар спортын дамыту орталығын 
ашу жобасын таныстырған. Осы тұста 
бұйрыққа сәйкес, аталған федерацияның 
МЖ4 келісімшартын талқылау бойын-
ша тікелей келісс&здердің қатысушысы 
екен. Қазір министрлікпен екінші тарап 
келісс&з жүргізіп жатқанға саяды. Олар 
«жеке серіктеске талаптар қойылады 
және есептеулер талданады» деп отыр. 
Түсін геніміз, жауапты орган «федера-
ция келіс с&здердің қатысушысы» де ге-
німен, ке шендегі мамандарды оқытып, 
халық аралық спутниктік орталық құруға 
қаржы б&летін нақты кім екенін айтпай 
отыр. 

«МЖ4 механизмі шеңберінде объек-
тіні жекеменшікке иеліктен шығару құ-
қы ғынсыз ғимаратты жедел басқаруға 
ғана беріледі. Ал барлық спорттық компо-
ненттер, оның ішінде 17 жазғы олимпиа-
далық спорт түрінен спортшылар да йын-
далатын Олимпиа далық даярлау орталығы 
бұрынғыдай ми нистр ліктің қарауында 
қалады. Жо баны жүзеге асыру барысында 
Олимпиа далық даярлау орталығының 
спортшы лары аталған объек тіге кедергісіз 
кіре алады. Бұл &з кезегінде олимпиадалық 
резервтің дайындалуына кері әсерін ти-
гіз бейді. Сондай-ақ аз қам тылған және 
к&п балалы отбасыдан шық қан, мүгедек 
және жетім балалар үшін тегін секция 
қарастырылған. Бастысы, паравелос порт-
тың дамуына ерекше к&ңіл б&лінеді», – 
дейді министрлік &кілдері. 

Сонымен, жеке серіктес UCI ха-
лықаралық спутниктік орталығын құрып, 
спортшылар мен жаттықтырушы-оқыту-
шылар құрамын дайындау және білік ті-
лігін арттыру бойынша халықаралық 
аккре диттеуден &ткізуге бел байлап отыр. 
Балаларға арналған халықаралық білім 

беру бағдарламасын енгізумен бірге 
балалар спортын дамыту орталығын құру 
бойынша қызмет к&рсетуді де қолға ал-
мақ. Оған қоса, жоба шеңберінде жаңадан 
құрылған Nur-Sultan Cycling Team-ға 
қолдау к&рсетілмек. 

Жалпы, спорт сала сындағы МЖ4-нің 
инфрақұрылымды жа ңарту мен жақсарту 
үшін инвестиция тар ту мақсатында жүзеге 
асатынын ескер сек, жаңалыққа қуануға 
болады. Алайда министрлік субсидия 
к&лемін, шартын, жеке серіктестің нақты 
кім екенін ашып айтпай отыр. Сондықтан 
да қоғам пікірі екіге жарылып, белсенділер 
«124 млн долларға салынған кешен қолдан 
сусып кетпесін» деп шарқ ұрып жатыр. 

АЛАҢДАУҒА СЕБЕП БАР МА?
Жекешелендіру жайын естісек, кір-

підей жиырылатынымыз бар. 4рине, 
шар ты мен түсер пайдасы айқын жария-
ланса, қолдайтындар табылары анық. Осы 
тұста ғимарат басшысынан жағдайдың 
барысы жайлы сұрап, білуге тырыстық.

«Bздеріңіз білетіндей, біз тек орын-
даушымыз. Жоғары жақ қандай тапсырма 
береді, соны мақұлдаймыз. Бізге ешқандай 
&згеріс болмайтынын түсіндірді. Bзгеріс 
деп отырғанымыз, кадрлар ауысуы мен 
жұмыстан қысқаруы жайы. Bйткені 
велотректегі қызметкерлер, соның ішінде 
техникалық қызметкерлер қысқару бо-
лып-болмайтынына алаңдап отыр. Жұмыс 
орындары қысқармайтынын айтып сен-
дірді. Олардың айтуынша, мамандарды 
оқытып, халықаралық орталық құрмақ. 
Бұл турасында пікірім жоқ. Жоғарыда 
айт қанымдай, қалай деп шешеді, соны 
орындаймыз», – дейді ғимараттың бас-
шысы Назар Жанатұлы. 

Иә, «халықаралық орталық жасай-
мыз» деген хабардан кейін қызмет кер-
лердің алаңдап отырғаны белгілі. Велотрек 
фе дерация тарапынан жекешелендіруге 
&те ді дегенімен, олар да нақты қай тұл ға-
ның қарамағына &тетінін күтіп отыр. 
4сіресе, техникалық қызмет кер лер 
жұмыстан айырылып қалмау қамын жасап 
жүр. Bзге де қызметкерлер «жаттық-
тырушы-оқытушылар құрамын дайындау 
және біліктілігін арттыру бо йынша 
халықаралық аккредиттеуден &ткізу» 
жайына да бір үміт, бір күдікпен қарайды. 

Ал БАҚ бетінде жарияланған «жекенің 
қолына &ткен жағдайда ол жерде вело -
трек қана қалып, жыл сайын 2 миллиард 
теңге ғана субсидия т&ленеді» деген 
пікірге министрліктен жауап ала алмадық. 
Мұны екі тарап келісімшарт жүргізіп 
жатқаны мен байланыстырып к&рдік. Жо-
ғарыдағы пікірдің жалғасында тек вело-
спортшы лар үшін мемлекеттік бюджеттен 
2 млрд теңге б&лінетіні жазылған. Ал 
кешендегі Олим пиадалық спорт түрлерін 
дайындауға бюд жеттен шамамен 2,8 млрд 
теңге б& лінеді екен. Егер бұл жазылғандар 
рас бол са, еліміздегі велоспорттың ертеңі 
«жар қын» болары с&зсіз.

Жа�ында «Сарыар�а» велотрегі жедел бас�ару�а берілетіні 
мәлім болды. Я�ни, кешен мемлекеттік-жекешелік әріптестік 
жобасы нысанына айналады. Осы хабардан кейін халы� 
велотректі�, соны� ішінде Олимпиадалы� даярлау орталы�ыны� 
жа�дайына ала�дап отыр. Ал б��ан Мәдениет және спорт 
министрлігі мен велотрек �жымы не дейді?

«Сарыарқа» велотрегі 
жекеменшікке өте ме?
Айзат АЙДАРҚЫЗЫ
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Со��ы к�ндері бір�атар а�парат ��ралдарында 
Т�ркия мен �зер байжанны� орта� армия жаса�-
тау�а келіскені жайлы мәліметтер жарияланды. 
�сіресе, орыс тілінде а�парат тарататын медиа 
б�л а�паратты жалау латып-а� жатыр. Шынымен 
солай ма?

Амангелді ҚҰРМЕТ

БІР ХАЛЫҚ, ЕКІ МЕМЛЕКЕТ
Негізі, Түркия мен �зербайжанның  кейінгі жылдары 

�те тығыз қарым-қатынас орнатқаны  баршаға белгілі. 
�сіресе, Анкара мен Бакудің  ынтымақ тастығы был тыр 
Қарабақ үшін болған соғыста анық байқалды. Түркияның 
әскери оқу орын дарында оқыған офи церлер  әскери 
б�лім дерді  басқарып, Қарабақтағы операцияда түрік 
генерал дарының әзербайжан қолбас шы ларына кеңес 
бергені де жасырын емес. Одан б�лек �зербайжан 
армиясындағы түрік инженерлері жасаған  пилотсыз 
ұшатын қондырғылар соғыста шешуші  р�л атқар ғаны да 
есте. Бәлкім содан ба, жоқ әлде кейінгі кездері Түркия 
мен �зер бай жанның  бірлескен әскери оқу-жаттығу ларға 
к�бірек к�ңіл б�лгеннен бе, әйтеуір 27 шілдеден бері  «екі 
мемлекет  бірлескен  армия құрады екен» деген қауесет 
желдей есіп тұр. Ал оған Түркия Ұлы ұлттық мәжілісі нің 
т�рағасы Мұстафа Шентоптың Бакуге жасаған сапарында 
айтқан бір с�зі себеп болғанға ұқсайды. Саясаткер жур-
на лис  тердің «Екі мемлекет бірлес кен армия құруы мүмкін 
бе?» деген сауалына  «�зер байжан мен  Түркия к�птеген 
келісімге келді. Олардың арасында  әскери к�мек пен  
қорғаныс �неркәсібі  саласындағы келісімдер де бар. Осы 
келісімдер аясында  к�птеген зерттеу жасалып, екі елдің 
бірлескен оқу-жаттығулары �тіп жатыр. Бірақ біздің 
негізгі ұранымыз, Гейдар �лиев айтқандай «бір халық, 
екі мемлекет». Бұл бағытта к�птеген жұмыс істеліп жа-
тыр» деп жауап берген.  Яғни, М.Шентоп  бірлескен 
армия жасақтала тыны туралы ашық айтқан жоқ. Тек 
Г.�лиевтің әйгілі с�зін ғана алға тартты.  Алайда орыс  
тілін де  ақпарат тарататын  масс-медиа саясат кердің с�зін 
�здерін ше жорығанға ұқсайды. Ал түрік және әзербайжан 
ақпарат құрал дары, тіпті  батыс медиасы да «ортақ армия 
құрыл ғалы жатқаны» жайлы бірде-бір  мәлі мет таратпады. 
Керісінше, әзербайжан масс-медиасы М.Шентоп айтты 
делін ген с�здің жалған екенін де алға тартты. Демек, 
түріктер мен әзербайжандар арасында кеңінен тараған 
«бір халық, екі мемлекет» дейтін қанатты с�здің   
астарына  үңілгендер сирек болып тұр. Іс жүзінде 
Г.�лиевтің бұл с�зі екі ха лық тың қанша лықты жақын 
екенін сипаттау ғана еді. Оны бірқатар масс-медиа  
�кілдері тура мағынасында түсінсе керек.

БҰЛ ИДЕЯ БҰРЫН ДА АЙТЫЛҒАН
Негізі, қоғамда «Тұран одағы», «түр кі тілдес елдердің 

бірлескен армиясы» тәрізді ақпараттардың талқыланып 
жүр геніне біраз болды. Мұндай  қауе сет тердің тарауы на 
кейде түркітілдес елдердің белсенділері себепші болса, 
кейде Ресейдің саясат керлері ықпал етеді. Айталық, 2020 
жылғы тамызда �зербайжанның «Ұлттық қайта түлеу» 
партиясының т�рағасы Фарадж Гулиев ортақ қорғаныс 
күштерін  құру идеясын к�тергені бар. Ол «Ортақ 
қорғаныс күштерін құруымыз керек. Бірлескен армия 
жасақтайтын уақыт келді. Егер Түркия барлық  техника-
сын, қару-жара ғын, дрондарын, қорғаныс �неркәсібін 

�зербайжанға беретінін айтқан болса, біз де барлық 
тізгінді оларға беруіміз керек» деген еді. Ал ресейлік 
саясаткер В.Жири новскийдің «Ердоған Тұран армиясын 
жасақтамақ ниетте» деп байбалам салғаны да бар. С�йтіп, 
осындай мәліметтер масс-медиада «Түркия мәне 
�зербайжан бірлес кен армия жасақтағалы жатыр» дейтін 
қауесеттердің таралуына алғы шарт қалып тас тырса керек. 
�йтпесе, Баку мен Анкара бірлескен жаттығу лардан әріге 
барған жоқ. �рине, �зара әскери-техникалық к�мек, 
к�птеген мәселеде ұдайы бір позиция ұстану қос 
мемлекет үшін  қалыпты  құбы лысқа айналған. Бірақ 
ортақ армия құру түгілі қандай да бір ресми одақ құру 
жайлы да әзірге ешқандай келісс�здер  жасал ған жоқ. 
Демек,  ресейлік масс-медиа таратқан мәліметтер 
түркітіл дес елдер интеграция сын милитар лық бағытта 
сипаттаудан басқа ештеңе емес. Тіпті, Орталық Азия дағы 
түркі халық тарына «Анкара мен Баку сендерді Тұран 
одағы нан ығыстырып тастады» дейтін месседжге де ұқсап 
кетті. Алайда іс жүзінде Түркия мен �зербай жанның  
бірлескен әскери оқу-жаттығу лары, �зара тығыз қа рым-
қатынасы  түркі интеграциясына ешқандай да кері әсер 
ете қоймайды. 

�СКЕРИ ОДАҚ ҚҰРЫЛУЫ 
МҮМКІН БЕ?

�рине, масс-медиада бауырлас екі мемлекеттің  ортақ 
армия жасақтағалы жатқаны  жайлы қауесеттің тарауы 
«Түркітілдес елдердің әскери одағы құры ла ма?» дейтін 
сауалды да күн тәртібіне шығарары анық. Біздің 
пайымдауымызша, түркі интеграциясы әзірге мәдени-
гуманитарлық бағыттан ауытқи қоймайды. �рине, одан 
соң сауда-экономикалық бағытқа айрықша мән берілуі 
мүмкін. Қандай да бір саяси, әскери  одақ құрылатыны 
туралы әзірге айту  ертерек. Тек антитеррорлық 
құрылымдар арасын дағы байланыстар тереңдетіліп, 
технология алмасу жағына к�ңіл б�лінуі мүмкін. 
Айталық, түріктің Aselsan, Otokar тәрізді қорғаныс 
�неркәсібіне маманданған кәсіпорын дарының 
Қазақстанмен ынты мақ тастық орнатқаны тәрізді  
қадамдар болуы мүмкін, одан әріге бара қоймай ды. Рас, 
2013 жылы Түркия, �зербай жан, Қыр ғыз Республикасы 
мен Моң ғолия «�скери мәртебесі бар құқық қорғау 
органдарының Еуразиялық ассоциациясы» дейтін ұйым 
құруға талпынған.  Т�рт мемлекет атауы ның бас 
әріптерінен құралған TAKM дейтін  шартты жоба әлі де  
пысықталып жа тыр. Оған, тіпті Қазақстан да қосылуы 
мүмкін екені с�з болған. Бірақ бұл ұйым адам саудасы, 
терроризм мен есірткі саудасына қарсы күрес тәрізді 
міндеттерді орындайтыны айтылған. Кейбір сарапшы лар 
әскери мәртебесі бар құқық қорғау ұйымдарының т�рт 
мемлекеттегі жеке құрамының саны 2 млн 800 мыңға 
жететінін алға тартқан. �зірге бұл жоба ғана. Алайда жоба 
дегеннің �зінде мұндай ұйым құру күрделі халықаралық  
келісс�здерден кейін ғана жүзеге асатын дүние. Бірін-
шіден, Түркия НАТО-дағы  одақ тас тары ның «алдынан 
�туі» керек. Қыр ғыз Респуб ликасы ҰҚШҰ-дағы «ағалар-
дың» «бата сын» алуы тиіс. �зербайжан мен Моңғолия  
«Қосылмау қозғалысы» деп аталатын 120 мемле кет тен 
құралған әскери блоктарға  қосылмау ұйымына да �з 
уәждерін айтуы тиіс. Демек, ТАКМ-ды құру қаншалықты 
қиын болса, �зербайжан мен Түркияның әскери одақ 
құруы да соншалықты күрделі процесс.  Сон дықтан  
«Тұран армиясы жасақ талады» деген  уәж жуық арада 
орын далуы неғайбіл,  «арман» күйінде қала бермек.

ТҮРКИЯ мен ӘЗЕРБАЙЖАН 
ортақ армия құра ма?

ОЛИМПИАДАМЕН БАЙЛАНЫСТЫ БОЛУ – 
БЕДЕЛГЕ НҰҚСАН

Сарапшылардың байламынша, бүгінде Токиода 
�тіп жатқан Олимпиада  тарихтағы ең сәтсізі әрі ең 
шығындысы болатын түрі бар. �лемдегі біраз елдің 
к�шбасшысы, тіпті Toyota, Fujitsu, Panasonic секілді 
к�птеген ірі жапон компаниясының басшылары 
жазғы Ойындардың ашылу салтанатына қатысудан 
бас тартты. Олар к�рерменсіз �тетін олимпиада 
жергілікті халықтың қолдауын иеленбегенін алға 
тартқан. Жапония жұртшылығы оның �туіне қарсы 
екенін танытып, наразылық шерулерін ұйымдас-
тырды. Олимпиаданың ең ірі демеушілері Toyota 
мен Bridgestone онымен байланысты жарнамаларын 
паш етуден бас тартты. Себебі халықтың құрметі 
мен қолдауына ие болмаған Олимпиялық ойындар 
олардың �німдерінің беделіне нұқсан келтіруі 
мүмкін. 

Bloomberg-тің хабарлауынша, жапондардың 
к�бісі індет �ршіп тұрғанда аса қымбат турнирден 
мүлдем бас тарту керек еді деп санайды. Токионың 
�зінде коронавирустың таралуы жалғасып жатыр. 
Т�рткүл дүниенің әр түкпірінен қаптап келген 
спорт және ресми делегациялар мутацияланған 
инфекция түрлерін елге әкелуі мүмкін деген пікір 
кең жайылған. Спортшылардың біразынан КВИ 
анықталды. Оның үстіне, жаһандық жарыстар 
�ткізу кезеңінде т�тенше жағдай жарияланды. 

Бұл Олимпиада – к�рерменсіз �ткен тарихтағы 
тұңғыш ойындар. Бастапқыда Жапония билігі 
шетелдік жанкүйерлердің келуіне тыйым салу 
туралы шешім қабылдаған. Ізінше стадиондарды 
жергілікті жұртшылық үшін де жауып тастады. 

Financial Times дерегінше, демеушілер Токио 
Олимпиадасына 3 миллиард доллардай ғана қара-
жат б�ліпті. Тиісінше, бұл олимпиялық қозғалыстың 
дамуындағы соны бетбұрысқа айналуы ықтимал. 
Себебі уақыт �ткен сайын әлемде Олимпиада 
�ткізу шығындары еселеп �сіп барады. Демеуші-
лердің осы сайыстарға зор қызығушылығы әрі 
белсенді қаржыландыруы арқасында мемлекеттің 
кез келген шығыны �телетін. Егер Олимпиададан 
демеушілер теріс айнала бастаса, ойындарға сонша 
шығын шығаруды құптамайтын тұрғындардың 
қарсылығы күшейсе, �зінде оны �ткізуге құлықты 
елдер саны да сиреуі мүмкін.

ОЛИМПИАДА �ТКІЗУ ҚАНША ТҰРАДЫ?
Жапонияның Наганосындағы 1998 жылғы 

қысқы Олимпиада 1994 жылы Норвегияның 
Лиллехаммеріндегі Олимпиададан 10 есе қымбатқа 
түсті: норвегтер – 1,3 миллиард, жапондар 14,6 
миллиард доллар шығындады. 

1960 жылы Италияның астанасы Римде �ткен 
жазғы Олимпиадаға бар-жоғы 145 миллион доллар-
дай қаражат жұмсалыпты. 1980 жылғы 13-24 ақпан-
да АҚШ-тың Лейк-Плэсидіндегі XIII қысқы 
Олим  пия лық ойындар 373 миллион доллар қар-
жыны ғана қажет етті. 

1992 жылы Альбервилде �ткен XVI қысқы 
ойын дар Францияға шамамен 2,8 миллиард дол-
ларға түсті. 1968 жылғы Гренобльдегі Олимпиаданы 
француздар барынша арзандатып, небәрі 1,9 мил-
лиард доллардай бағыттады. Алайда Мюнхендегі 
1972 жылғы жазғы ойындар құны 3,3 миллиардқа 
дейін қымбаттаған. 2010 жылы Канаданың Ванку-
веріндегі Олимпиада 5 миллиард доллар межесінен 
асты.   

2012 жылғы Лондон Олимпиадасының шы-
ғыны шамамен 13,6 миллиард доллардай болды.

2014 жылы Сочидегі қысқы Олимпиадаға Ресей 
әртүрлі бағалаулар бойынша 25-40 миллиард 
доллардай шығын шығарды. Бұл  әлем тарихындағы 
ең қымбат ойындар саналып келген. �йткенмен 
2015 жылы тексеру жүргізген РФ Есеп палатасы 
қаланы абаттандыру шараларын қоспағанда, 
Сочиде стадиондарды, спорт және қосалқы 
объектілерді салуға, уақытша инфрақұрылымды 
тұрғызуға, сондай-ақ қысқы Олимпиада және 
Паралимпиялық ойындарды дайындап, �ткізуге 
небәрі 325 миллиард рубль (сол кездегі бағам 
бойын ша 4,8 миллиард доллар) шығындалғанын 

жария лады. Оның тек 104 миллиард рублі бюд-
жеттен б�лінген. Қалған 221 миллиардын жеке 
инвес тициялар құрады. �ділін айту керек, солтүстік 
к�рші жаһандық доданы �ткізуге бастапқыда тек 
214 миллиард рубль (оның 100 миллиарды – бюд-
жет тен) жұмсауды жоспарлапты. Сочи ойындарын 
�ткізуден Ресей 85,4 миллиард рубль табыс к�рді 
(соның ішінде ХОК оны ұйымдастыруға 833 мил-
лион доллар б�лген). Бұл о баста жоспарланған 
табыстан 2 есе к�п болғанымен, Олимпиада к�р-
шіге бәрібір қаржылық пайда әкелмеді. 

Ресейдің экономика ғылымдарының докторы, 
белгілі эксперт Игорь Николаевтың бағалауынша, 
Сочи Олимпиадасы �те шығынды болды. 

«325 миллиард рубль ресми шығынға инфра-
құрылымға жұмсалған қыруар шығыс кірмей 
қалды. Оны қосса, Сочи Олимпиадасына шамамен 
1,6 триллион рубльден артық (25 млрд доллар) шы-
ғын жұмсалды. Олар бюджеттен, мемкомпания-
лардан, шетелден кредит түрінде алынды және әлі 
күнге �теліп жатыр. Сол кезде жарыстар үшін 
салынған нысанның к�бісі қазір пайдаланусыз, 
жабық тұр. Сонда салынған жүздеген шақырым 
жол бірер жыл �те қайта т�селді, жаңартылды», – 
дейді сарапшы. 

Спорт делегациялары, туристер үшін теңіз 
жағалауынан тау кластеріне, «Красная Полянаға» 
апаратын жеке теміржол тұрғызылған. Алайда 
ойындар аяқталған соң, 285 миллиард рубль шы-
ғын далған мега-жоба – туристік теміржол желісі 
сұранысқа ие болмай, тоқтап қалған.  

БІР САЙЫСТЫ �ТКІЗУ ҚҰНЫ – 
22,4 МЛН ДОЛЛАР

Осыған дейінгі XXXI жазғы Олимпиада 2016 
жылғы 5-21 тамыз аралығында Бразилияның Рио-
де-Жанейросында �ткені мәлім. Reuters ақпаратын-
ша, осы елдің Олимпиялық мұра федералдық 
агенттігі (AGLO) Рио-де-Жанейро Олимпиадасын 
ұйым дастыруға кеткен шығынды 43,3 миллиард 
реалға ($13,2 млрд) бағалады. Яғни, шығындары 
бас тапқыда жоспарланған 28,8 млрд реал ($8,8 
млрд) бюджетінен 4,4 млрд долларға асып кетті. 
Бра зилиядағы жаһандық жарыстар да шығынды 
болды. 

Ал Токиодағы Ойындар шығындылығы ж�ні-
нен оны да артқа тастайтын түрі бар. The Wall Street 
Journal жазуынша, Жапония 2020 жылғы Олим-
пиаданы ұйымдастыруға жалпы саны 25 миллиард 
доллар шығын шығарады. Спортшыларға қауіпсіз 
орта түзу үшін ғана 900 миллион доллардан артық 
қаражат кетіпті. 

Биылғы 20 шілдеде ХОК-тың 138-сессиясында 
Токио-2020 ұйымдастыру комитетінің бас хатшысы 
Тосиро Муто Жапония үкіметі мен Токио үкіметі 
жазғы ойындарды ұйымдастыруға 15,4 миллиард 
доллар бағыттағанын мәлім еткен. Олимпиада бір 
жылға кері шегерілгенде оның бюджеті �сірілген. 
�йт кенмен жапон аудиторлары журналистерге 
Олим пиаданың жалпы шығысы 20 миллиард дол-
лардан асқанын хабарлады. 

ХОК 2020 жылы жариялаған Олимпиялық 
ойындар құнына қатысты зерттеуге жүгінсек, 
мұндай халықаралық іс-шараны �ткізудің орташа 
құны 12 млрд долларға түспек. Алайда спортпен 
байланысты емес жалпы шығыстары бұдан бірнеше 
есе артады.  

Жазғы Ойындарда 1 ғана спорт түрі бойынша 
жарысты ұйымдастырудың орташа құны – $22,4 
млн, қысқы ойындарда $39,2 млн доллар тұрады. 

Қорыта айтқанда, Олимпиада – аса қымбат 
жоба. Қазіргі уақытта оның шығыны �зін-�зі 
�темейді. Рас, оның саяси, экономикалық пайдасы 
жоқ емес. Осындай әлемдік аламан �ткеннен кейін 
туризм дамиды, ол қаланың танымалдығы артады. 
Бірақ бұған �зге іс-шаралармен және бастамалармен 
де қол жеткізуге болады.

Елдос СЕНБАЙ

"аза�стан да Олимпиада $ткізбек бол�ан. 2011 жылы Туризм және спорт министрі 
Т.Досм�хамбетов елімізді� 2022 жыл�ы �ыс�ы Олимпиялы� ойындарды $ткізуге дайын 
екенін мәлімдеді. Халы�аралы� Олимпиада комитетіні� (ХОК) президенті Жак Рогге 
осы�ан �аза� еліні� әлеуеті жеткілікті деп ба�алапты. А�ыры 2013 жыл�ы тамызда ХОК-
ке Алматы бірінші болып, ресми $тінім �сынды. Дегенмен 12 елді арт�а тастап, келесі 
жыл�ы XXIV �ыс�ы Олимпиаданы $ткізу ���ы�ын "ытай же�іп алды. Шы� елінен 
"аза�стан бар-жо�ы 4 дауыс�а (44 және 40) �алып �ойды. Жалпы, жа9анды� осы дода-
ны $ткізу �анша т�рады, тиімді ме? 

Олимпиада өткізудің 
пайдасы бар ма?

(Басы 1-бетте)

Нұрмұхамед БАЙҒАРА

Автор Қазақстанды АҚШ-тың тек 
мұнай, газ, бұрғылау құрылғылары, басқа 
да тауар саласындағы сауда әріптесі ғана 
емес, саяси байланысты да берік орнатқан 
мемлекет ретінде сипаттайды. Мысалы, 
2012 жылдан бері екі ел арасында Стра-
тегиялық даму ж�ніндегі комиссия аясын-
да саммиттер �теді. Салыстырмалы түрде 
айта кетсек, Уашингтон {збекстанға 5 жыл 
жүргізілген реформадан соң 2021 жылы 
ғана аталған комиссияны құру туралы уәде 
берді. Тек уәде, әлі құрылған жоқ. Сондай-
ақ АҚШ Конгресінде Қазақстан кокусы 
жұмыс істейді. Бұл Конгресте бір елдің 
мүддесін қорғайтын саяси отырыстар. Бұл 
да аз жетістік емес. Сондай-ақ АҚШ Орта-
лық Азияда �згелерге қарағанда Қазақстан 
азаматтарына к�бірек виза береді. 2003ж 
бері НАТО-мен «Дала қыраны» әскери 
оқу-жаттығу �теді. АҚШ 2004-2019 жылдар 
ара лығында қазақ еліне 43 млн доллардың 
қару-жарағын жеткізген. Егер АҚШ 
Ауғанстаннан шығып бара жатқанын 
ескерсек, онда Уашингтон бұл байланысты 
нығайтуға тырысады. {йткені Ауғанстан-
мен қатынасты үзбеу үшін Орталық Азияда 
сенімді серік керек. 

Автор Темур Умаров осы фактілерді 
келтіре отырып, Қазақстан АҚШ-пен жан-
жақты қатынас орнатқанын, байланыс бір 
саламен шектелмегенін және к�рші елдер мен 
салыстырғанда Нұр-Сұлтан мен Уа шинг тон 
арасы анағұрлым алға кеткенін жазады. 

Мақалада Қазақстан басшылығы 
АҚШ-пен қарым-қатынасты жоғары 
деңгейге шығару арқылы Ресей мен Қытай 
мүддесінің тепе-теңдігін сақтап отырғаны 
айтылады. Себебі жыл �ткен сайын екі ел 
тарапынан қазақ еліне саяси қысым артып 
келеді. Мысалы, былтыр к�ктемде Қытайда 
«Қазақстан неге Қытайға оралмақ?» деген 
мақала кең тарады, онда қазақ жерінің 
жар ты сы қытайдікі деп к�рсетілген. Қазақ-
стан Сыртқы істер министрлігі Қытай 
елшісін шақыртқан соң ғана дау басылды. 
Алайда Ресей мұндай жанама қадамдармен 
шектелмейді. Тіпті, Қазақстанның егемен-
дігіне күмән келтіреді. Ресейлік депутаттар 
қазақ жерінің тұтастығына қарсы пікірлер 
айтты. Ал  В.Путин 2014 жылы «бұрын 
қазақ тарда мемлекетшілдік болған емес» 
десе, кейін «орыс халқы жер таратып, 
к�ршілеріне үлкен сыйлық жасады» деген 

болатын. �рине, мұның барлығы Қазақ-
стан тәуелсіздігіне жасалған шабуыл. Сон-
дықтан Мәскеуге кіріптар болмау үшін 
АҚШ-пен байланыс нығая береді. 

 Автор материалда мұндай саяси қы-
сым ға Қазақстанның қазіргі басшылығы 
дипломатиялық сабырлық сақтай отырып, 
дер кезінде жауап қайырғанын жеткізеді. 
Мысал ретінде Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың �з мақаласында «Бабалардан 
мұра болған қасиетті жеріміз – ең басты 
байлығымыз. Қазаққа осынау ұлан-ғайыр 
аумақты сырттан ешкім сыйға тартқан жоқ. 
Бүгінгі тарихымыз 1991 жылмен немесе 
1936 жылмен �лшенбейді» деген с�зін 
келтіреді. Сондай-ақ Темур Умаров Қазақ-
стан халықаралық даулы мәселелерде 
қиын да болса, бейтараптық танытып, 
саяси блоктарға мүше болудан бас тартып 
отырғанын жазады. Мәселен, Қазақстан 

Қырымды Ресей территориясы деп ресми 
мойындаған емес, бірақ сонымен бірге 
Президент Тоқаев болған жайтты аннексия 
деп те атамайды. Бұдан б�лек, Ресейдің 
контрсакцияларына қосылмайды, �йткені 
«Батыстың санкциялары ЕурАзЭО мүше-
лері не емес, б�лек мемлекеттерге салынды» 
деп түсіндіреді немесе Қытайдың Шыңжаң 
аймағында жүргізіп отырған қатаң сая-
сатын ашық сынға алмайды. Бірақ Бей-
жіңнің бұл аймақтағы әрекеттерін қол дай-
тын құжатқа Ресей секілді қол қоймайды, 
қазақ-қытай шекарасын заңсыз �ткендерге 
босқын мәртебесін береді. Автор осы 
мысалдарды келтіре отырып, Қазақстан 
басшылығының жанжалдарды айналып 
�тіп отырғанын к�рсетеді. 

Материалда ерекше назар аударылған 
мәселе – АҚШ, Ресей және Қытай арасын-
дағы қарама-қайшылықтың �ршуі және әр 
тараптың Қазақстанды �зіне жақтас 
ретінде шақыруы. Дегенмен Қазақстан 
басшылығы қиын да болса, әлі де �зінің 
сая си бейтараптығын сақтап қалуға бар 
күшін салуда, себебі ірі ойыншылардың 
блокадалық жанжалына араласу – сау ба-
сыңа сақина тілеумен тең. Екінші жағынан, 
үш державаның ешбіреуі Қазақстанды 
�зіне қарай «тартып алатындай» ықпал ету 
ресурсына ие емес. Яғни, қазақ елі әлі де 
�зінің саяси, экономикалық, әскери, 
дипло матиялық байланыстарын тәуелсіз 
жүргізуге қабілетті. 

Сонымен, бұл материалға �зіміздің 
бағамызды берсек. Жалпы, Мәскеудегі 
Карнеги орталығын бір сарапшылар 
АҚШ-тан қаржыландырылған соң батыс-
шыл деп айыптаса, басқалары 2012 жылдан 
кейін путиншіл бола бастады деген сын 
тағады. Ал жалпы мақала Қазақстанның 

күрделі геосаяси жағдайында державалар 
мүдде сінде баланс сақтап, �зінің к�пвек-
торлы сыртқы саясатын сәтті жүргізіп 
отырғанын сипаттаған. 

Бұл шындыққа жанаса ма? Иә, жана-
сады. Елбасы Н.Назарбаев кезінде жасақ-
тал ған сыртқы саясат стратегиясын Пре-
зидент Тоқаев бүгінде одан әрі жалғас-
тыруда. {йткені бұл уақытпен тексерілген 
бағыт және о баста аталған саясатты жүзеге 
асырушылардың бірі �зі болды. 

Ал мақалада автор жазғандай, соңғы 
уақытта үш державаның мүддесін тең ұстау 
Қазақстанға қиын болып бара ма? Иә, ол 
анық сезіледі. Біз еуразиялық интеграцияға 
мүше болғалы, 2014 жылы Ресей Қырымды 
аннексиялаған соң, Қытай Шыңжаң 
мұсылмандарына «қайта тәрбиелеу лагерь-
лерін» соғып, олардың құқығып таптаған 
соң, АҚШ Ауғанстаннан әскерін шығару 
туралы шешім қабылдағаннан кейін бей-
тарап болу күрделене түсті. {йткені Батыс-
тың экономикалық санкциялары, Қытай 
мен Ресейдің заңсыз шешімдеріне баға 
беру Қазақстанға жанама түрде болса да 
қа тысты. Егер олардың біреуін қолдасақ, 
онда автоматты түрде қалған екеуіне қарсы 
шыққандай боламыз. Алайда жоғарыда 
сипатталған «�гізді де �лтірмейтін, арбаны 
да сындырмайтын» стратегия жемісін беріп 
келеді. 

Ол неден байқалады? Қазақстан әлі 
ешбір елдің санкциясы, контрсакциясына 
ілінген жоқ, ешбір ел Қазақстанды қара 
тізімге енгізген жоқ, елшілерін шақыртып 
алмады, сауда-саттық айналымы жыл 
сайын �сіп келеді, президент, министр 
деңгейінде тұрақты кездесулер, саммиттер 
�тіп тұрады. Яғни, ірі державалардың 
қысымы, мүддесі қаншалықты ықпалды 
болса да, олармен тең қатынас орнату, 
олардың тепе-теңдігін сақтау мүмкін. 
К�пвекторлы сыртқы саясат бұл орайда 
тиімді стратегия болып есептеледі.   

Үш держава назарындағы Қазақстан
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AI  YNQQ

Қазақ театры орны толмас қа-
заға ұшырады. 69-ға қараған ша-
ғында белгілі режиссер, қа зақ театр 
�нерінің майталманы Бо лат Ата-
баев �мірден �тті. 

Ол 1952 жылы Алматы об лы-
сында дүниеге келген. Қазақ мем-
лекеттік халықаралық қаты нас 
тіл дері университетін, Театр және 
к�ркемсурет институтын бітірген. 

Қазақстанның еңбек сіңірген 
�нер қайраткері, «Ақсарай» теат ры-
ның к�ркемдік жетекшісі, рес пуб-
ликалық неміс театры ның, М.(уе-
зов атындағы акаде миялық драма 
теат рының ре жиссері бол ды. Гру зия, 
Италияда тәжірибеден �тіп, Герма-
нияда білім алды. 40-тан астам спек-
такльді сахналап, қазақ және орыс 
тілдерінде бірнеше пьеса жазды.

Болат Атабаев – театр �неріне 
ора сан зор үлес қосқан тұлға. Ол 
ре жиссерлік еткен қойылымдар 
Ресей, Германия, Грузия, Түрік-
менс тан мен Қазақстанда �ткен 
халықаралық театр фести валь-
дерінде жүлдеге ие болды.

Белгілі драматург Роза Мұ қа но-
ва режиссер туралы: «Дра матур гия 
деген жанрдың ноқ та сын ұс татқан 
Режиссерім! <нер дің �з за ңы бар. 
Біреулер табыт қа түскенше «ұлы» 
болады, бі реу лер табытқа түс кеннен 
кейін «ұлы» бо лады. Мен білетін 

Болат (АТАБАЛА дейтін едім) 
Атабаев тыныштық пен күң гірт тікке 
жа ны қас найзағай мінезді жа ра ты-
лыс еді. Ол санаға ғана ба ғы  натын, 
�лшемге бағын байтын. Ал дыңнан 
жарылқасын, иманың жол дас 
болсын, АТАБАЛА!» деп жазды.

Оның спектакльдерінде ешкім 
р�л ойнаған жоқ. <зін-�зі ойнады. 
«Театрда сюжетті ой науды қою ке-
рек» дейтіні де сондықтан. Оның 
спек такль дерінің ерекшелігі – 
осында. 

Актер Бекжан Тұрыс Facebook 
парақшасында: «Санамызға ұлтты 
ұғыну, ұлтымызды сүю ке рек деген 
саңылау енгізіп еді ңіз. Қарағайдың 
қарсы біткен бұ тағындай қайсар 
ағам! Бірде – илікпей ғұмыр кешіп, 
ажалды да илікпей жатып күтіп 
алған Сүйеу қарттай бәрін қалдырып 
жалған нан сіздің де к�шкеніңіз бе?

К�ңілімді бір �кініш �ксітіп, 
жү регімді бір жұбаныш жылы тып, 
жанымды бір демде от �р теп, мұз 
қал тыратып барады. Жұ бантаты-
ны – кездесіп, жүз дессем-ау деген 
ұс тазыңызбен қауыш тырып, арма-
ныңызды орындай алғаным. <ксі-
тетіні – Шалк�дені к�рсетем деген 
уә демді орындауға ажал шіркіннің 
аял бермегені. «Мұқағалидың то-
йына апаршы, Бекжан» деген �зім-
сіне айтқан �тінішіңізді енді еш қа-

шан орын дай алмайтыным. Рухы-
ңыз асқақ, �зегіңіз мықты болатын, 
тәніңіз азаптан құты лып, жаныңыз 
�зіңіз аңсаған еркіндікке ұшып кет-
ті, АҒАТАЙ! Сіз жайлы жазарым 
алда. Са тылмаған, сатпаған еш те-
ңесі қал маған мына тіршілікте арын 
сатпай, жанын саудаламай таза 
қал пында кеткен сіздей адам жайлы 
жазарым да, айтарым да таусылмақ 
емес, �йткені жақсы адамның �лген 
күні болмайды, бар болғаны тәтті 
ұйқыға кет тіңіз… Алла алдыңыздан 
жарыл қасын!» деп жазды.

Мұхтар (уезовтің «Қара г�зін» 
қайта сахналағысы келген еді. Ар-

манына жете алмады. Біз Ата баев-
тың «Мәңгілік бала бей несін» к�-
ріп �стік. Ерекше қо йыл ған спек-
такль болатын. Бір емес, бір неше 
рет тамашаладық. Онда ре жис сер-
дің айрықша қолтаңбасы бар еді. 
Атабаевты құрметтейтін шәкірт 
к�п. Ол қой  сам деген «Қараг�зін» 
шә кірт  тері қоятынына кәміл 
сенеміз. 

Алла алдыңыздан жарыл қа сын! 
Бақұл болыңыз, жақсы адам!

Нұр-Сұлтан қалалық музы ка-
лық балалар мен жас�спірімдер 
теат рының директоры Асхат Мае ми-
ров: «<нерге адал, шындықтың 
ал даспанындай жарқылдаған бол-
мы сыңыз санамызда сақталады!

90-жылдардың ортасынан бас-
тап режиссура кеңістігіне қадам 
бас қан жас буынға импульс берді-
ңіз, театр �нерінде шығармашылық 
бағдаршам болдыңыз!

Рухани тірек болдыңыз!
Фәниде <зіңіз ерекше пір тұт-

қан, құрметтеген Гер-Аға, Бикен 
апа, Сәбира апа, (кеңіз бен Ана-
ңыз дың артынан бақи әлемге 
аттан дыңыз! 

Алла панасына алып, рақымына 
б�лесін!

Бақұл болыңыз, БОЛАТ АҒА!..».

Айым БЕКТҰР

«Қарагөзді» қайта қойсам деген 
арманы бар еді...

Бүгінде Шымкент қаласы По-
лиция департаментінің арнайы 
мемлекеттік архивінде Түркістан 
облысы бойынша қуғын-сүргінге 
ұшыраған азаматтарға қатысты 
істің жалпы саны 17 231 сақтау 
бірлігін құрап отыр екен. Со-
лардың арасында «ақталмаған 
аза маттардың архивтік қылмыс-
тық істері» қорының жалпы 
са ны – 563. Оның к�пшілігі – 
әскери тұтқындар. Оның ішінде 
«Түр кістан легионында» болған 
оң түстікқазақстандықтар да бар-
шылық екені анықталуда. Ендеше 
сол жат жерде жау қолында қа-
лып, қапастан құтылса да қасірет 
шеккен қандастардың бірқа-
тарының талайлы тағдырына 
тереңірек үңіліп к�рейік. 

Сондай соғыс тұтқынының 
бірі – 1917 жылы Оңтүстік Қазақ-
стан облысы Шәуілдір ауданы 
«Қызыл Түркістан» ұжымшарына 
қарасты №24 ауылда туған Дәурен 
Рысбеков. Ұлты қазақ, аяқтал-
маған жоғары білімі бар азамат. 

1942 жылғы қаңтарда Қызыл 
әскер қатарына алынып, сол 
жыл дың шілдесінде жау қолына 
түседі. Бір жылдай �лім лагерін-
дегі азапты айларын артқа тастап, 
амалсыз 1943 жылы сәуірде «Түр-
кістан легионы» қатарына қо-
сылады. 2-батареяның жауынгері 
бола жүріп, кіші командирлер 
дайындайтын мектепке жіберіл-
генімен, денсаулығы сыр беріп, 
дәрісін аяқтай алмапты. Ал осы 
№2839 іс бойынша түзілген айып-
тау қорытындысында 25 жылға 
сотты болған жауынгердің 1949 
жылы 15 қазанда �з ауылындағы 
орта мектепте мұғалім болып 
жүр ген жерінде тұтқынға алын-
ғаны жазылады. Тағылған айып 
– 1943 жылы 162 дивизия 
құрамында Италияда, кейіннен 
2-батареямен бірге Югосла-
виядағы партизан отрядтарын 
жоюға қатысқаны, одақтастарға 
қарсы ұрыс жүргізгені, тағы бас-
қа. Тіпті, табан астында Дәурен 
Рысбековтің суретін жазбай та-
нитын, онымен бірге Порт-сайд-
та бірге болған белгісіз «куәгер» 

де табыла кетіп, тергеу хатт а ма-
сында «бұлтартпас шындықтың» 
бәрі айтылыпты. 

Сондай-ақ 1919 жылы Жам-
был облысы Талас ауданында 
дүниеге келіп, ТүркВО-ның әске-
ри трибуналы 1948 жылы 28 мау-
сымда 25 жылға жаза кескен 
Арғынбай Құттыжолов та орта 
білімі бар жан болыпты. (скер 
қатарына 1939 жылдары алынған.

Тек КСРО Бас прокура тура-
сының қарсылығынан соң 1955 
жылы 30 қарашада А.Құттыжо-
ловқа қатысты қылмыстық істі 
қайта қараған КСРО Жоғарғы 
Сотының (скери коллегиясы 
оның америкалық барлау қызме-
тіне жұмыс жасағаны нақты 
айғақтардың жоқтығынан дәлел-
денбегенін қаперге алып, жаза 
мерзімін 10 жылға дейін қысқар-
тады да, к�п ұзамай рақымшы-
лыққа ілініп, елге оралады.

Дегенмен Арғынбайдың то-
лық ақталсам деген арманы 
орын далмады. Сот оның 1941 
жылы қыркүйекте әскери тұт-
қындар лагерінде аудармашы әрі 
батальон командирінің орын-
басары қызметін атқарғанын, 
1942 жылы диверсиялық-барлау 
мектебінен �тіп, «Бранденбург 
– 800» атты арнайы полк құра-
мын да Кеңес әскеріне қарсы 
Моздок қаласы маңындағы ұрыс-
тарға қатысқан тұста жаралы 
бол ғанын да «бұлтартпас» құжат-
тармен қаттап к�рсетіп, сан рет 
жолдаған �тінішін қабылдамай, 
« а қ т ау ғ а  ж а т п а й д ы »  д е г е н 
шешімге тоқтайды.

Біздіңше, әр құжаттың, әр 
тергеу хаттамасының артында 
сарсаңға түскен сарбаз тағдыры 
тұр. А.Құттыжолов – қу соғыс 
құ тын қашырып, тағдыры қайда 
айдаса, қаңбақтай сонда д�ңге-
леген алапат соғыстың к�п құрба-
нының бірі. Тіпті, әділет генерал-
майоры Е.Варскойдың қолы 
қойылған бір құжатта оның кес-
кілескен шайқастарға к�п қа-
тыспағаны, бір жылдай жау жа-
ғында тек қара жұмысқа жегілгені, 
«америкалық барлау қызметінен 

байланысы бар» деген қауесеттің 
шындыққа жанаспайтыны күн 
�ткен сайын к�зге ұрып, қайта 
жауынгердің �з атамекенінде қо-
ғамдық жұмысқа белсене ара-
ласып жүргені анық жазылыпты. 
А.Құттыжоловтың қылаудай да 
кінәсі жоқ дей алмаспыз, деген-
мен оның �з қолымен жазылған 
�тінішіне, тергеу сұрақ-жауабына 
жіті үңілгеніміз ж�н болады. 

Айталық, «Отаны үшін отқа 
түскен сарбаз соңғы оқты �зіне 
сақтайды. Сіз неге олай етпе ді-
ңіз?» деген сұраққа: «Қиян-кескі 
ұрыста оғым бітіп қалды. Оның 
үстіне ауыр жараландым. Тіпті, 
соңғы оқты сақтаған күннің �зін-
де біреу де болса азая берсін деп 
оны �зіме емес, жауға атар едім» 
деп ызалана жауап қатыпты. «Ал 
онда «Түркістан легионы» қа-
тарына кіруге неліктен келісім 
бердіңіз?» деген қитұрқы сауалға 
да салмақпен: «Легионға кіресің 
бе, кірмейсің бе?» деп фашистер 
бізден сұрап жатпады. «Топ-то-
бымызбен дүркірете қуып, ле-
гион ға тықты да жіберді. Қарсы-
ласқанның қанын т�кті, жауап 
қайтарғанның желкесін үзді. 
Сондықтан легионға кіруге ешкім 
де қарсы болған жоқ, ешкім де 
келісім берген жоқ» деп ақиқатын 
айтады. 

<ле-�лгенше ақтығын алға 
тартып, жоғарыға арыз жолдаудан 
талмаған қария КСРО КП Бас 
хатшысы М.Горбачевқа жолдаған 
хатында да �з ісін қайта қарауды 
сұрап, былай дейді: «... Мені 1947 
жылы Шымкент қаласында тұт-
қындады. Ісімді жүргізген тер геу-
ші Касианов шындықты бұрма-
лап, қалай жазғысы келсе, солай 
жазды. Ойдан шығарылған жала-
ның бәрін бейкүнә басыма үйіп-
т�кті. Бұрын да жазғанмын, 1942 
жылы бізді Аустрия астанасы 
Вена маңындағы Унтерваль дер-
сдорф селосына жеткізіп, бүкіл 
түркітілдес халықтар �кілдерінен 
тараған солдаттарды моншаға 
апарды да Түркістан жұмысшы 
батальонын жасақтады. Біздің 
келісімімізді ешкім сұраған жоқ. 

Бас тартқанның басы кететіні 
белгілі болатын. Сол себепті 
к�ппен бірге мен де бұл тағдырдың 
жазуына үнсіз к�ндім. Бірақ тер-
геуші Касианов қисынға келмей-
тін айыптауларды қарша боратып: 
«...Сіз барлау-диверсиялық мек-
тебінен �ткен жасырын жансыз-
сыз. Немістерге аудармашы бо лып 
қызмет еткеніңіз аздай, Аме рика 
мүддесі үшін де шпион дық жа-
садыңыз» деп ұрып-соғып, күні-
түні азаптап, қорқытып-үр кітіп, 
хаттамаға қол қойдырып алды. 
Куәгерлермен к�збе-к�з бет тес ті-
руді сұрағаныммен, рұқ сат беріл-
меді. Құдай үшін ашығын айта-
йын, барлау мектебінде білім ал-
ған емеспін. Ондай опасыз дыққа 
бару үш ұйықтасам түсіме де кір-
ген емес. «Аудармашы бол ды» 
дегендері де ақылға сыймай ды, 
бірауыз немісше білмейтін ауыл 
баласы қалай аудармашы болады?! 
Ағылшын, американ барлау ор-
ган дарымен де еш қа тысым жоқ. 
Сондықтан Ка сиа новтың қолдан 
түзген ісін түгел дей теріске шы-
ғаруыңызды талап етемін».

Ал 1989 жылы 28 қарашада ол 
Түркістан соғыс комиссариаты 
прокуратурасына қайта арыз-
данып, М.Горбачевтан келген 
«Сіздің Жоғарғы Сотқа жазған 
арызыңызды біз Түркістан соғыс 
комиссариатына жібердік. Жауа-
бын күтіңіз» деген тілдей қағазын 
да қоса тігіп, әділеттіліктен үміт 
үзбейді. Отан алдында ары таза 
екенін талай жылдан бері талмай 
айтумен келген ардагер �зі сияқ-
ты нақақтан-нақақ соттал ған-
дардың да аз болмағанын айтады. 
Осынау хаттың соңында ол Ка-
сианов сияқтылардың соғыс 
�ртінен әупірімдеп аман шыққан 
жауынгерлерге жасаған қиянатын 
«1945-1947 жылдардағы репрес-
сиялық әрекет» деп тануды талап 
етіп, жауап күтумен болады. 

Сондықтан біз де «Түркістан 
легионы» туралы с�з еткенде не-
гізінен айыпталушының хатта-
рына байыппен үңіліп, кеш те 
бол са басы бұғаудан босамаған 
бауырларымызды ақтап алсақ, 
тарихымыздың бұл «ақтаңдағы» 
ашыла түсер еді. (ділет салтанат 
құрып, шерлі жылдардың шын-
ды ғына к�з жеткізер едік деп 
ойлаймыз.

Жалпы, америкалықтар ар қы-
лы Отанына оралып, к�п ұзамай 
жазалауға ұшыраған жауынгерлер 
�ңірде аз емес екен. Мәселен, 
РСФСР Қылмыстық кодексінің 
58-1-бабы 8-тармағы бойынша 
«Отанына опасыздық жасады» 
деп Нұралы Қасымбеков, Қал-
шабек Құлбеков, Тұрсын Базар-
құлов және Жанысбек Айдар бе-
ков тұтқындалып, қылмыстық 
жазаға тартылады. Тағылған айып 
– сол баяғы соғыс жылдарында 
майданда жүріп, немістерге тұт-
қынға түсіп, әскери тұтқындар 
лагерінде болғаны. Олардың әр-
қайсысына жеке-жеке тоқта ла-
тын болсақ: 

Нұралы Қасымбеков 1923 жы-
лы туған. Оңтүстік Қазақстан 
об лысы Қызылқұм ауданы Куй-
бышев атындағы колхоздың 
тума сы. Қазақ, білімі 7 кластық. 
1943 жылдан 1945 жылға дейін 

тұтқында болған, тұтқындалғанға 
дейін аталған колхозда бухгалтер 
(есепші) болып жұмыс істеген.

Қалшабек Құлбеков 1919 
жылы туған. Оңтүстік Қазақстан 
облысы Қаратас ауданы Сембі 
ауыл советіндегі «9 январь» кол-
хозының тұрғыны. Қазақ, бас-
тауыш мектептік білімі бар. 1941 
жылдан 1945 жылға дейін жау 
қолында тұтқында болған.

Тұрсын Базарқұлов 1920 жы лы 
туған. Оңтүстік Қазақстан об лысы 
Бостандық ауданының До малақ 
ауыл советінің тумасы. Қазақ, 
білімі орта. 1943 жылдан 1945 
жылға дейін тұтқында болған. 

Жанысбек Айдарбеков 1922 
жылы туған. Оңтүстік Қазақстан 
облысы Созақ ауданы Еңбек ауыл 
советінің «Қызылту» колхозының 
тумасы. Қазақ, білімі орта. 1943 
жылдан 1945 жылға дейін фашис-
терде тұтқында болған. Тұтқын дал-
ғанға дейін Шолаққорғанда тұ рып, 
аға агроном қызметін атқарған. 

Т�ртеуіне де РСФСР ҚК-нің 
58-1-бабы «б» тармағымен (1934 
ж. – ред.) және 51-баппен (1930 
ж. – редакция) үкім шығарылып, 
Н.Қасымбеков пен Т.Базарқұлов 
15 жылға, Қ.Құлбеков пен Ж.Ай-
дарбеков 10 жылға еңбекпен түзеу 
лагеріне жіберіліп, бас бостан-
дығынан айырылады.

1955 жылы 18 қыркүйекте 
КСРО Жоғары Кеңесі соғыс ке-
зінде немістерге жәрдемдес кен-
дерге рақымшылық жариялаған 
болатын. Соған байланысты жо-
ғарыда аталған т�ртеуі де �здерін 
босату ж�нінде Бас әскери про-
куратураға бірнеше рет �тініш 
жазады. Бірақ олардың �тініштері 
қанағаттандырылмаған. Тергеу 
материалдарында олардың тұт-
қында бола жүріп, 1943 жылдан 
неміс әскеріне қызмет атқарғаны 
атап к�рсетілген. Мәселен, Н.Қа-
сымбеков 1943 жылдың қазан-
желтоқсан айларында Люке н-
вальд (Германияда) барлау-ди-
версиялық мектебінде оқыған. 
Сонан соң немістер жасақтаған 
«Алаш» жазалаушы отрядының 
сапында болған. 

Қалшабек Құлбеков 1943 
жыл дың басында Франция же-
рінде «Түркістан легионында» 
бо ла ды. Сол жылдың желтоқсан 
айында ол да Люкенвальд барлау-
диверсиялық мектебіне келіп, 
1944 жылдың сәуір айына дейін 
сол жерде болады. Содан соң 
«Алаш» отрядында қызмет атқа-
рып, соғыстың аяғын Миландағы 
неміс комендатурасында қарсы 
алады.

1943 жылғы қыркүйек айында 
Т.Базарқұлов пен Ж.Айдарбеков 
те жоғарыда аталған барлау-
диверсиялық мектебіне келіп 
жетеді. Оны бітірісімен олар да 
«Алаш» құрамасының сапына 
қосылады. Ол жерде соғыстың 
аяғына дейін болады. Ал Ж.Ай-
дарбеков «Алаш» құрамасында 
жүріп тәртіп бұзғаны үшін отряд-
тан шығарылып, соғыс аяқтал-
ғанша әскери тұтқындар лаге-
рінде күнін �ткізеді. Н.Қасым-
беков тергеуде және кейіннен 
сот та берген жауабында алғаш-
қыда барлау мектебінде, содан 
соң «Алаш» құрамасында �зімен 

бірге Базарқұловтың, Айдарбе-
ковтің, тағы басқалардың болға-
нын айтады. «Түркістан легио-
нын да» жүріп, Регенеберг қала-
сынан 1945 жылдың сәуір айында 
бірнеше «легионерлермен» бірі-
гіп, Мюнхен қаласына қашып 
ба рады. Себебі ол жерді америка-
лық әскер жаулап алған болатын. 
Сол жерде неміс әскерінің фор-
масын шешіп тастап, америка-
лықтардың орыс солдаттарына 
арнап құрған лагеріне барып 
паналайды. 

Сол сияқты Ж.Айдарбеков 
�зі нің 1947 жылы 6 сәуірде тер-
геу де берген жауабында: «1942 
жылы 1 қаңтарда Кеңес әскер 
қа тарына әскери міндетімді атқа-
ру үшін шақырылдым. Сол жылы 
сәуір айында 102-атқыштар ди-
визиясының сапында майданға 
аттандым», – дейді. Ал 1943 жылы 
сәуір айында жараланып, неміс-
тердің қолына тұтқынға түседі. 
Бір ай Харьков қаласында емделіп 
шыққан соң, Полтава қаласының 
маңындағы әскери тұтқындар 
лагеріне жіберіледі. Тағы бір 
аптадан соң, 100 шақты білімі 
бар, (7 кластан т�мен емес) қазақ-
тар мен �збектерді Люкенвальд 
қаласындағы «Офлаг-3» деген 
лагерьге ауыстырады. Ол жерде 
әскери киім беріліп, алғашқы 
әскери дайындықтан �теді. Неміс 
офицерлерінен сабақ алып, 
айына 10-12 марка к�лемінде ақ-
шалай сыйлық та алып отырыпты. 
1944 жылы Италияның Торино 
қаласында орналасқан жоғарыда 
айтылған «Алаш» ұлттық отряды-
ның қатарына алынады. Сол 
жер де �зінің бұрынғы таныстары 
Қасымбековті, Базарқұловты 
кездестіреді. Бірақ 1944 жылы 
шілде айында тәртіп бұзғаны 
үшін «Алаш» құрамынан шет-
тетіліп, соғыстың аяғына дейін 
тұтқындар лагерінде болады. 

Бұл жерде, әрине еріксіз түрде 
«Түркістан легионы» сапында 
«соғысқан» азаматтарды таза 
деуге келмес. Тек осы секілді аза-
маттардың істерімен танысқанда 
біз ең алдымен мүсәпір кейіптегі 
тұтқынның үрей мен қорқыныш 
құшағына еніп, алдында тек �мір 
мен �лім таңдауы күтіп тұрғанда 
лажсыздан легион қатарын 
толықтырғанын да жадымызда 
ұстауымыз керек.

Біздің білуімізше, неміс ар-
миясы «Түркістан легионына» 
толық сенім артпаған. Оны тек 
басып алған аумақтағы парти-
зандармен шайқасқа шығарып, 
қатаң бақылауда ұстаған. Бір 
жағынан саяси тұтқындар істерін 
ақтара отырып түйгеніміз: «Түр-
кістандықтардың» дені ұрыс 
барысында Кеңес әскері жағына 
амалын тауып қашуға әрекет тен-
генге ұқсайды. Осындай тағдыр-
дың тезіне к�ніп, жүрек түкпі-
рінде Отанға деген тазалығын 
сақтаған, адалдығын кірлетпеген 
к�нбіс солдатты «сатқын» деп 
біржақты айыптау да ж�н емес 
деп ойлаймыз.

Сейдехан �лібек, 
тарих ғылымдарының докторы,

М.�уезов атындағы ОҚУ 
профессоры

«Түркістан легионында» болғандарды ақтаймыз ба?

 «Т�ркістан легионы» Екінші д�ниеж�зілік со�ысты� а�та�да� беттеріні� �атарына 
кіреді. �иын-�ыстау к�ндерде осынау ��рылым сапында бол�ан азаматтарды� басым 
к�пшілігі әлі толы� а�тал�ан жо�. Біра� олар�а та�ыл�ан айып ке�естік к�з�арас�а 
негізделген еді. Ал тәуелсіз �аза�станны� за�дары да, ХХІ �асырды� талаптары да, 
со�ыс�а берілген ба�а да б�лек. Ендеше жазы�сыз жапа шеккен саяси т�т�ындарды 
а�тайтын мезгіл жетті. 

Ұлт әдебиетінде �зіндік 
қолтаңбасы бар жазушы Аягүл 
Мантайдың қазасы бәрімізді 
есеңгіретіп кетті. 

Аягүл Мантай Түркістан 
об лысы Мақтарал ауданы 
Байқоныс ауылында дүниеге 
келген.

Ресей халықтар достығы 
университетінде оқыды.

2009 жылы «Жалын» бас-
пасынан «Жаңбырлы к�ктем» 
атты әңгімелер жинағы жарық 
к�рген. «Жүрекке оралу» кіта-
бының авторы.

«Серпер» жастар сыйлы-
ғының лауреаты. 2010 жылы 
(дебиет номинациясы бо-
йынша Президент стипен дия-
сының иегері атанды.

Ол Aiqyn газетінің «Айқын-
апта» қосымшасында арнайы 
айдар жүргізіп, әлем жазу шы-
ларының шығармалары, әде-
биеттегі үрдістер жайлы ма қа-
лалар жария лап тұрды. Ре дак-
циямен шығармашылық бай-
ланысын үзген емес. 

Ол – жаны таза, әлемі 
м�лдір, сеніммен, сезіммен 
�мір сүрген, оқырмандары-
ның сүйіспеншілігіне б�ленген 

жазушы еді. Интеллектісі жо-
ғары, шығармашылығы  б� лек, 
адамдардан адалдық іздей тін 
таза еді. Амал нешік, �мірден 
ерте кетті. 

Aiqyn газетінің ұжымы 
марқұмның туған-туыстары-
на, отбасына және әдебиет 
сүйер барша оқырмандарына 
қайғысына ортақтасып, к�ңіл 
айтады. 

Жаның жәннатта болсын, 
Ая Мантай!

Aiqyn 
газетінің ұжымы

Бақұл бол, Аягүл!
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АЙМАҚAI  YNQQ

«Ломбард «Сенімді іргетас» ЖШС тауар белгісі (Бі  рін-
ші ломбард) 2021 жылы шілде айының 30 күні, сағат 12.00-
де кепілге қойылған мүліктердің сатылымы �ткі зі летіні 
туралы жариялайды. Мекенжайымыз: Алматы қа  ласы, 
Ақсай-2 ықшамауданы, 10-үй. Тел: 8(727) 268-40-37.

ТОО «Ломбард «Сенімді іргетас» товарный знак 
(Бірінші ломбард) объявляет о проведении торгов 
залогового имущества 30 июля 2021 г., в 12.00 часов по 
адресу: г. Алматы, мкр. Аксай-2, д. 10. Телефон: 8(727) 
268-40-37.

Қызылорда облысының мамандандырылған ау-
дан аралық экономикалық сотының судьясы М.Сар-
сеновтың 27 сәуір 2021 жылғы №4360-21-00-2/379 
сан ды шешіміне сәйкес, «Достық жер МК» ЖШС-
ның қызметін жүйеге қою мақсатында,Серіктестік 
мүддесі жағдайларына байланысты «Достық жер МК» 
жауапкершілігі шектеулі серіктестігінің жалпы 
жиналысын ұйымдастыру қажеттілігі туындауда.

Осыған орай, «Жауапкершілігі шектеулі және 
қосымша жауапкершілігі бар серіктестіктер туралы» 
Қазақстан Республикасының 1998 жылғы 22 сәуірдегі 
№220-І Заңының талаптары бойынша «Достық жер 
МК» ЖШС-ның жалпы жиналысына шақырамыз.

Жиналыстың �тетін уақыты, орны мен күні: Жалпы 
жиналыс 30 тамыз 2021 жылы сағ. 10:00-де Қа зақстан 
Республикасы, Қызылорда облысы, Қар мақ шы ауда-
ны, ІІІ Интернационал ауылы, ІІІ Интер национал 
ауылдық Мәдениет үйінде (мекенжайы: Қармақшы 
ауданы, ІІІ Интернационал ауылы, Астана к�шесі, 
№4В) орталық алаң аумағында табиғи жағ дайда �теді.

Күн тәртібінде: 
1.«Достық жер МК» ЖШС-нің құрылтайшысы 

Махашов Бахдаулет Еркинбековичті «Достық жер 

МК» ЖШС-ы құрылтайшыларының қатарынан 
шығару;

2.«Достық жер МК» ЖШС-ы құрылтайшыларының 
(қатысушыларының) құрамын нақтылау;

3.«Достық жер МК» ЖШС-ның жарғылық 
капиталын нақтылау;

4.«Достық жер МК» ЖШС-ның директорын 
(атқарушы органын) сайлау;

5.«Достық жер МК» ЖШС-ның қызметіне 
қатысты міндеттерді айқындап, жаңадан сайланатын 
директорға жүктеу;

6.«Достық жер МК» ЖШС-ның Жарғысына 
�згеріс енгізу 

Жалпы жиналыстың түрі: Кезектен тыс
Жалпы жиналысты �ткізу тәртібі: Регламент 

бойынша
ҚР Азаматтық кодексі, «ҚР Жауапкершілігі шек-

теулі және қосымша жауапкершілігі бар Серіктестіктер 
туралы» 1998 жылғы 22 сәуірдегі №220-І Заңының 
нормалары басшылыққа алынды.

«Достық жер МК» ЖШС-ның құрылтайшалыры
(қатысушылары)

Елордадан 60 шақырым ғана 
қашықта болса да, ауызсу жайы 
ондаған жыл бойы шешімін тап-
паған. Осыдан 3-4 жыл бұрын жа -
ңадан су құбыры тартылғанда 
шор тандылықтар б�ріктерін ас-
панға ата қуанысқан. Тіпті, тұр ғын-
дар арасында су құбырын аула сы-
ның алдына жеткізгені үшін мерді-
герге 40 мың теңгеден ақша да 
т�леген. Бірақ қуаныштары ұзаққа 
созылмаған. Шамамен 6 мыңға 
жуық тұрғыны бар кентте тіршілік 
нәрі сол күйі ж�нді тамар емес... 

Тұрғындар, әсіресе жаздың 
аптап ыстығында сусыз қалған-
дарына наразы. Күнделікті үй 
тұрмысына пайдалануға да судың 
жетіспейтінін айтқан тұрғындар 
базынасын жергілікті биліктің 
құлағына жеткізе алар емес. 

«Онсыз да сыздықтап ағатын 
су арада аз уақыт �тпестен тоқтап 
қалады. Адам сияқты кір-қоңы-
мызды, киімдерімізді жуудың �зі 
әзірге арман болып тұр. Таңғы жеті 
шамасында 1-2 сағат су беріп, одан 
кейін с�ндіріп тастайды. Ал күн-
дізгі 2-ден кешкі жетіге дейін су 
мүлде тамбайды. Кешкі жетіден 
түн гі он екілерге дейін болса бол-
ды, ал түнгі уақытта тағы ағыты-
лады. Осылай сусыз қиналға ны-
мызға ондаған жыл болды. Oрине, 
біз шеткі жақта тұрғандықтан бізге 
су жетеді. Ал кенттің ішкі жақ та-
рындағы үйлерде, әсіресе 2-3 қа-
батта тұратындарға мүлде су жет-
пейді. Мал суару, бау-бақшаға 
суа ру сияқты жұмыстарға су тап-
пай қиналамыз. Ал жергілікті би-
лік қыс болса құбыр жарылғанын, 
жаз болса бау-бақша суаратын-
дықтан судың жетіспейтінін айтып 
ақталады», – дейді Светлана есімді 
Шортанды кентінің тұрғыны. 

Судың зардабын тартқан ха лық 
су берілген уақыттың �зінде 
сыздықтап ағатынын айтады. Су сыз 
қалған жұрт краннан тамшы лап 
аққан сумен құман толтыру үшін 
күні бойы сарыла күтуге мәжбүр. 

«Су сыздықтап ақса, қуа натын 
жағдайға жеттік. Суды не ыдысқа 
құйып алатыныңды, не кір жуа-

рыңды не жуынарыңды біл мей-
сің. Тәуліктің 13 сағаты сусыз 
оты рамыз. Ал кестеге сәйкес 11 
са ғат су берілуі тиіс. Бірақ осы 11 
сағатта су бізге жетіп үлгергенше 
ағытылып та қалады. Мәселен, бү-
 гін күндізгі сағат екіге дейін су 
берді. Су берді деген аты болмаса, 
краннан су тек тамшылап тұрды. 
Күндіз екі сағат берсе де, тым бол-
маса судың қысымын к�бейтсе ж�н 
болар еді. Міне, үш күннен бе рі 
тіпті жуына да алмай жүрмін», – 
дейді Гүлмира Күпішева есімді 
Шортанды тұрғыны. 

Ал жергілікті билік судың тап-
шылығын ауа райының жыл да ғы-
дан ыстық болуымен әрі тұрғын-
дардың суды бау-бақшаға к�бірек 
пайдаланып жатқанымен түсін-
дірмек болды. 

«Жазғы маусым басталысымен 
Шортанды кентінде тұрмыстық 
қажеттіліктерге де, жекеменшік 
үйлердің маңындағы бау-бақшаны 
суару үшін де тұтыну күрт �сті. 
Салдарынан судың қысымы аза-
йып, к�птеген тұрғын су тапшы-
лығына тап болды. «Шортанды 
Су» коммуналдық кәсіпорнының 
қызметкерлері жедел арада бұл 
мәселені шешу үшін барлық мүм-
кіндікті қарастырып жатыр. Су 
к� лемін арттыру үшін қосымша 

тағы бір су ұңғымасы іске қо-
сылған. Қазір Шортанды кентінің 
суасты ұңғымаларында сапалы 
ауызсу қорының дебеті аса �ткір 
тұр. Мәселені түбегейлі шешу үшін 
Шортанды кентінде су құбыры 
желілерін қайта құру жо басы бо-
йынша жобалық-сметалық құжат-
тама жасалып жатыр. Су тарту 
Егемен ауылы арқылы жүзеге 
асы рылмақ. Жобаны жүзеге асыру 
кентті сапалы ауызсумен қамтуға 
мүмкіндік береді», – дейді Шор-
танды аудандық тұрмыстық-ком-
муналдық шаруашылық б�лімінен. 

Ауданның тұрмыстық-ком му-
налдық шаруашылық б�лімі ауыл 
тұрғындарынан су құбырын тарт-
қаны үшін ақша жиналғанын 
жоққа шығарды. 

«Осыған дейін 2017 жылы рес-
публикалық бюджет қаржысына 
Шортанды кентінде су тарту же-
лілері мен құбырларын қайта жа-

ңарту жүргізілген. Ал тұрғындардан 
ақша жиналған жоқ. Су құбыры 
тұтынушылардың шекарасына 
дейін жеткізіліп берген», – деп 
толықтырды аудандық тұрғын үй-
коммуналдық шаруашылық 
б�лімінен. 

Сонымен әзірге ауылдар түгілі 
Шортанды ауданының орталығын-
дағы ауызсу мәселесінің шешілер 
түрі к�рінбейді. Тұрғындар мәсе-
ленің ондаған жылдан бері ше-
шімін таппағанын айтып зар илей-
ді. Ал билік салынған құбырлардан 
қашан тәулік бойы су тынымсыз 
ағатынын айта алмай отыр... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

Алайда жабық есік жағда-
йында �ткен сот процесіне тіл-
шілер қатыстырылмады. Сот 
отырысы айтылған уақыттан 
екі сағат кешігіп басталды. 
Қыл мыс тық іс 550 томнан тұрса, 
1 473 жәбірленуші тіркелген. 
Айтып �ткеніміздей, айыпта лу-
шылар – 16 адам. Сот процесі 
аяқталып, айыпталушыларға 
үкім оқылып біткен соң сыртқа 
шыққан жәбірленушілер мен 
айыпталушыларды қорғаушы-
лардан сұхбат алдық. Qзін Нұр-
лан Рахимов деп таныстырған 
арыстық тұрғын отбасымен 
жарылыстың зардабын тартып 
отырғанын айтты. «Біз отба сы-
мызбен жарақаттанғанбыз. Oлі 
күнге дейін �з күшімізбен ем-
деліп келе жатырмыз. Мына 
ба ламның кеудесінде оқ қал дық-
тары әлі тұр. Аяғының еті жұлы-
нып кеткен, балтырының еті 
жоқ. Түнімен ауырып шығады. 
Емделіп тұруы үшін мүгедектікке 
құжат тапсырған едік, комиссия 
құптамай қойды. Келіншегімнің 
8, �зімнің дене мүшемнің 3 ай-
мағы зақымданды. Oлі күнге 
де йін массажға барамыз. Жары-
лыс болған аймақта пәтер жал-
дап тұратын едік. Оқиға болған 
кезде қолымда 2 жасар қызым 
болған. Ол да қазірге дейін қатты 
дауыс естісе, жата қалып жы-
лайды. Жағдайымызды сұрап 
келген пенде жоқ. Пәтер жалдап 
тұрып жатырмыз. Біз отбасы-
мыз ды осындай хәлге жеткізген-
дік тен, моральдық шығын сұ-
раймыз. Денсаулық керек, ем 
алуы мыз қажет. Сотты күтіп, 
үміт артып жүргенімізге екі жыл 
бол ды. Бірақ бүгінгі сот отыры-
сында бізге қатысты ешнәрсе де 
ай тылған жоқ. Иә, жәбірленуші 
ретінде шақырылдық, бірақ 
ешкімнің бізбен шаруасы болған 
жоқ. Сотталушыларға үкім оқы-
ды, бітті», – дейді жарылыстан 
зардап шегуші. 

Жәбірленушілердің барлығы 

да дәл осылай сот үкіміне риза 
емес екенін білдіріп жатты. Екі 
жылдан бергі үміттері күл-талқан 
болған. Бірі үйінен, екіншісі ден-
саулығынан айырылған. Сот 
оты рысында шығынды �теу 
бойынша ешқандай мәселе 
к�терілмеген. 

Сонымен қатар байқауы-
мызша сотталушылардың еш-
қайсысы да шешімге к�ңілі 
толмаған. Оны қорғаушылардың 
апелляцияға шағымданамыз деп 
отырғанын байқауға болады. 
Адвокат Бекжан Нұрмағанбет 
жарылыстың қолдан жасалма-
ғанын, оның неден болғанын да 
әлі ешкім білмейтінін айтып 
�тті. «Нақты дәлел жоқ, сарап-
та маны тексеру керек. Жарылыс 
салдары мұқият тексерілмеген» 
дейді ол. Осылайша екі тарап та 
сот үкіміне к�ңілі толмайтынын 
жеткізді. Жарылыс жылдар бой-
ғы қордаланған келеңсіздіктердің 
салдары деп топшылайды сотта-
лушыларды жақтаушылар.

Шымкент гарнизоны әскери 
сотының баспас�з қызметі 2019 
жылы болған Арыс қаласындағы 
жарылысқа қатысты қылмыстық 
істі қарауды аяқтағанын хабар-
лады. Осынау жарылыстың сал-
дарынан 3 адам қайтыс болып, 
30 адам түрлі жарақат алған. 

Прокурорлар айыпталушы-
ларға 4 жылдан 10 жылға дейін 
бас бостандығынан айыру жа-
засын тағайындауды және аза-
маттық талаптарды қараусыз 
қал дыруды сұраған. «Жәбірлену-
шілердің к�пшілігі істің шешімін 
соттың қарауына қалдырды. 
Айыпталушылар мен адвокаттар 
айыпталушыны ақтап, қыл мыс-
тық істі тоқтатуды сұрады. Oс-
кери б�лім басшылары қызметке 
салғырт қарады (ҚК 453-бабы, 
2-б�лігі), яғни қызметтік міндет-
терін орындау барысында ба-
қылау шараларын қадағаламай 
оқ-дәрілермен жұмыс істеу 
бары сында заңсыздықтарға жол 
бер гені үшін кінәлі деп таныл-
ды», – деп хабарлайды баспас�з 
қызметі. 

Техникалық қауіпсіздік құ-
рал дарын орнатуға б�лінген 
бюд жет қаражатын жымқырғаны 
үшін (Қылмыстық кодекстің 
189-бабы, 4-б�лігі, 2-тармағы) 
аудандық жедел б�лім басшы-
лығы мен әскери б�лім коман-
дирі 7 және 10 жылға бас бостан-
дығынан айырылған. Оларға 
бұ дан б�лек, мемлекеттік қызмет 
пен квазимемлекеттік секторда 
ла уазымдарды иелену құқығына 
�мір бойына тыйым салу бо йын-
ша тағы қосымша жаза та ға-
йындалған. Ж�ндеу жұмыстарын 
жүргізген меншік иелері мен 
мер дігерлердің арасындағы дау-
лардың болуына байланысты 
азаматтық сот ісін жүргізу ке-
зінде шағымдану құқығынан бас 
тарту арқылы азаматтық талап-
тар қараусыз қалдырылған.

Сот үкімі заңды күшіне енген 
жоқ. Онымен келіспеген жағ дай-
да тараптар жоғары сатыдағы 
сотқа шағым түсіруге құқылы. 
«Қатысушылардың к�птігін 
және тиісті сот отырысы залы-
ның қажеттілігін ескере отырып, 
сот істі қауіпсіз аймақта – әскери 
б�лімде қарады, оның аумағына 
азаматтарды қабылдау оның 
рұқсатымен ғана мүмкін болады. 
Сот үкімін жариялауға техни-
калық мүмкіндік пен онлайн 
байланыс ұсынылған жоқ», – 
дейді баспас�з қызметі. 

Айта кетейік, Арыстағы жа-
рылысқа байланысты сот оты-
рысы 2020 жылдың 11 маусы-
мында басталған. Биыл қаңтарда 
сот «қылмыстық істегі кемші-
ліктерді жою және іске қатысы 
бар басқа да адамдарды қыл-
мыстық жауапқа тарту үшін» істі 
прокуратураға қайта тергеуге 
жіберген еді. Ал 12 сәуірде Шым-
кент гарнизоны соты істі қайта 
қарай бастаған. 

2019 жылдың 19 маусымында 
Арыстағы әскери б�лімдегі оқ-
дәрі сақталған қойма жарылып, 
елде үлкен дүмпу болғаны бар-
шамызға белгілі. 40 мың адам 
қауіпсіз жерге к�шіріліп, 8 мыңға 
жуық тұрғын үй зақымданған 
болатын. 

Енді әскери соттың шешіміне 
к�ңілі толмаған жәбірленушілер 
азаматтық сотқа, ал сотталғандар 
апелляцияға шағым түсірмек. 
Демек, бұл іске әзірге нүкте 
қойылмайды...

Шымкент қаласы

Кеше сайлау қорытындысы 
бо йынша жеңіске жеткен, жаңа-
дан сайланған әкімдермен Қа-
рағанды облысының басшысы 
Же ңіс Қасымбек онлайн формат-
та кездесті. 

– Елбасымыз қоғамды демо-
кратияландыру, �зін-�зі басқару 
институттарын жетілдіру мәселе-
сіне ерекше к�ңіл б�ліп келді. 
Оның ішінде, жергілікті әкімдер 
сайлауына баса назар аударып, 
2013 жылы пилоттық жобада да 
сайлау �тті. Мемлекет басшысы 

Қа сым-Жомарт Тоқаев былтырғы 
жылдағы Жолдауында елдегі 
әлеу меттік және саяси мәсе-
лелерге кеңінен тоқталып �тті. 
Со ның ішінде, ауыл әкімдерін 
ті келей сайлау мәселесіне қатыс-
ты нақты тапсырмалар берді. 
Президент бастамасы қоғамда 
қызу талқыланып, үлкен қолдауға 
ие болды. Бұл оқиға – тәуелсіз ел 
тарихындағы айтулы белес. Нәти-
желерге қарап отырсақ, к�пші-
лігіңіз алғаш рет әкім болып 
отыр сыздар. Сайлау �ткен ауыл 
басшыларының құрамы 77%-ға 
жаңарды. Бұл – �те жақсы, себе-
бі – жаңа к�зқарас проблемаларды 

жаңаша қарауға к�мектеседі. 
Ауыл әкімдері – барлық мем ле-
кеттік жүйенің іргетасы, – деген 
Жеңіс Қасымбек халық сеніміне 
ие болып, жеңіске жеткен ауыл 
әкімдеріне жауапкершілігі мол 
жұмыста сәттілік тіледі . 

Кездесу барысында облыстық 
сайлау комиссиясының т�рағасы 
Ерқара Аймағамбетов �ткен сай-
лауға тоқталды. Сайлау округте-
рі бойынша сайлаушылар тізімі-
не 81 540 азамат енгізілсе, оның 
61 846 (75,85%) дауыс беруге қа-
тыс ты. Oкімдікке кандидаттар 
са ны – 257 адам. Барлық 75 сай-
лау округінде әкімдер сайланды. 
«Nur Otan» партиясынан – 56 
адам, «Ауыл» ХДПП – 3 адам, 
«Ақ жол» ҚДП – 1 адам, ADAL 
СП – 1 адам, �з-�зін ұсынған – 
14 адам әкімдік міндетіне кірісіп 
кетті.

Жиында «Nur Otan» партия-
сының мүшесі, Бұқар жырау ауда-

ны Шешенқара ауылдық окру-
гінің әкімі Гүлден Мұқанова:

– Алдымен, сенім білдіріп 
әкім ретінде тандаған ауыл тұр-
ғындарына алғысымды білдіре-
мін. «Nur Otan» партиясының 
бас ты мақсаты – халықтың әл-
ауқатын арттыру, осы орайда 
барлық күшімді ауылымызда 
жа ңа жұмыс орындарын құру 
үшін жұмсаймын. «Ауыл – ел 
бесігі» есебінен аудандық және 
жергілікті маңызы бар тасжол-
дарға ж�ндеу жұмыстарын жүргі-
зуге атсалысамын. Мектепте жа ңа 
модификация кабинеттерін жаб-
дықтауды қолға аламын. Ауыл – 
асыл қазына. Оны к�ркейту, да-
мыту біздің қолымызда, мойы-
нымызға үлкен жауапкершілік 
жүктелді. Сондықтан, ел сенімін 
ақтауға бар күш-жігерімізді сала-
мыз, – дейді. 

Енді Абай ауданының Қара-
ғанды ауылдық округін 26 жас-

тағы Владислав Кирей басқарады. 
Ол – ең жас әкім.

– Ел тарихында алғаш рет ауыл 
тұрғындары әкімдерді сай лады. 
Бұл демократия мен жергі лікті 
�зін-�зі басқарудың дамуын к�р-
сетеді. Бұл сайлау жастардың бас-
қарушы ретінде �з күшін сы нап 
к�руге барлық мүмкіндік бар еке-
нін к�рсетті. Қызметке кірісе оты-
рып, табыс адамдардың �мі рінің 
жақсаруына және округтің дамуы-
на байланысты болаты нын түсі-
немін, – дейді Владислав Кирей.

Сонымен қатар жаңа сайлан-
ған «Ауыл» партиясының мүшесі 
Осакаров ауданы Қаратомар ауы-
лының әкімі Ержан Найманбай, 
ADAL партиясының �кілі Абай 
ауданы Южный кентінің әкімі 
Исламбек Жумалдинов, «Ақ жол» 
партиясы мүшесі, Ұлытау ауданы 
Ақтас кентінің әкімі Дулат Сүлей-
менов, Ақтоғай ауданы Шашубай 
кентінің әкімі �з-�зін ұсынған 

Данияр Серіков сайлаушыларына 
алғыс білдіріп, сенімнен шыға-
тындарын айтты.

Жеңіс Қасымбек әкімдердің 
�здерін сайлаған xалықтың ал-
дындағы ерекше жауапкершілігіне 
назар аударып, аудан, қала және 
облыс әкімдерінің оларды толық 
қолдап, қоян-қолтық жұмыс іс-
тейтінін баса айтты.

– Ауыл – алтын бесігіміз. Ауыл 
– атамекеніміз. Ауылдың гүлде-
нуі –мемлекетіміздің �сіп, �ркен-
деуінің кепілі. Ел эконо микасында 
ауыл шаруашылы ғының алатын 
орны ерекше. Кез келген азамат 
үшін ел сенімін, халықтың үмітін 
ақтаудан асқан жауапкершілік 
жоқ. Халыққа, мемлекетке қалт қы-
сыз қызмет қылу, адал еңбек ету – 
ең басты борышымыз, абыройлы 
мінде тіміз, – деп қорытындылады 
ай мақ басшысы алқалы жиынды.

Қарағанды облысы

ХАБАРЛАМА

Ауыл әкімдері – мемлекеттік жүйенің іргетасы
25 шілде к�ні 
азастанда ауданды ма�ызы бар 

ала, ауыл, кент және ауыл округі әкімдерін тікелей сай-
лау �тті. Халы та�дауын жасады, �зі ала�ан канди да-
тына дауыс берді. 
ара�анды облысы бойынша барлы�ы 
75 ауылды округ әкімі сайланды. 257 �міткер ба�ын 
сынады. Саяси партиялар тарапынан да, жекелеген 
азаматтар жа�ынан да ызы�ушылы �те жо�ары болды. 

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

Назгүл НАЗАРБЕК

Арыстағы жарылысқа 
кінәлілерге үкім шықты

Шымкент аласыны� аума�ында орналасан 35 748 
әскери б�лімінде Арыс аласында�ы ару-жара 
оймасынан шыан жарылыстар бойынша сот �кімі 
оылды. Жарылыса атысы бар деген 16 адам�а айып 
та�ылды. Оларды� алды 10 жыл араласа, та�ы т�ртеуі 
шартты т�рде бас бостанды�ынан айырыл�ан. Ал Арыс 
аласыны� 1 500-ге жуы т'р�ыны жәбірленуші ретінде 
таныл�ан. 

Шортанды
суға жарымай отыр

Елорданы� іргесіндегі Амола облысыны� біратар 
ауылдары ауызсуды� зардабын жылдар бойы тартып 
келеді. Кенезесі кеуіп, таза суды аладан тасып ішетін 
ж'рт мәселені� онда�ан жылдан бері ше шілмей келе 
жатанын айтады. Шал�айда жатан ауыл дарды айт па-
�анда, білдей аудан орталытарында жа�дай ала�да-
тарлы. Соларды� бірі – Шортанды кенті. 



Токио Олимпиадасыны� бастал�анына 
бір апта�а жуы� уа�ыт �тті. 29 шілдедегі 
нәтиже бойынша, �аза�стан �!рамасыны� 
�оржынында "ш �ола медаль бар. Дзюдо-
шы Елдос Сметов, ауыр атлеттер З"лфия 
Чиншанло мен Игорь Сонны� �ола ж"лдесі 
к��ілге демеу, жан�а ж!баныш болып т!р. 

Абылайхан ЖҰМАШ

Елдостың жүлдесінен соң дзюдошыларымыз 
жігерленіп, жүлдеге таласа ма деп ойлағанбыз. 
�кініш ке қарай, �зге балуандар алғашқы 
кезеңнен ары аса алмады. Рио-де-Жанейрода 
�ткен Олимпиадада алтын алған қазақстандық 
жүзгіш Дмитрий Баландин де Токиода үздіктер 
қатарынан к�ріне алмады. Елена Рыбакинадан 
басқа теннисшілеріміздің шама-шарқы да 
алғашқы айналымнан ары асуға жетпеді. Алайда 
жартылай финалда швейцариялық Белинда 
Бенчичке есе жіберді.  Су до бынан, таэквондодан, 
үстел теннисінен, стенд атудан, жүзуден, сла-
лом  ды ескек есуден, семсер лесуден және �зге де 
спорт түрлерінен жарыс жолынан шығып қал-
ған дар к�п. Боксшыларымыз да алғашқы айқас-
тарынан-ақ сәтсіздікке ұшы рады. Қазірдің 
�зін де 5 бірдей боксшымыз жа рыс жолынан 
шықты. Осы күнге дейін �ткен жаз ғы Олимпиада 
ойындарында боксшы ларымыз алтын жүлдесіз 
қайтқан емес. Бірақ биыл боксшылар арасындағы 
бәсекелестіктің жоғары деңгейде екенін байқауға 
болады. Сайыпқырандарымыз соған қарамастан, 
сенім нің үдесінен шығуды мақсат тұтып отыр. 
Олим пиадада әйгілі боксшымыз Головкинге 
бұйыр маған алтын жүлде Аманқұлға бұйырар ма 
екен? Бұл салмақта спорт сарапшылары украина-
лық был ғары қолғап шебері Александр Хижния-
кты фаворит санап отыр. Оның жеңісіне olimp-
bet.kz букмекерлік кеңсесі де 1,65 коэффициент 
ұсын ған. Бірақ букмекерлік кеңсе қызметкерлері 
алтын нан үмітті деген спортшылардың т�рттігіне 
:білхан Аманқұлды да қосқан. Қамшыбек те 
�збек боксшысымен бірге үздіктер қатарында. 
Зәкір мен Сәкен де жарыс жолынан шығып қал-
ған командаластарының қателігін қайталамауға 
тырысып бағады. �йткені байрақты бәсекеде 
елдің назары осы т�рт боксшымызға ауғалы тұр. 

Алдағы күндері еркін күрес және әйелдер 
күресі, әртістік жүзу, к�ркем гимнастика мен 
жүзу, бессайыс пен жеңіл атлетика спортынан 
спортшыларымыз жарыс жолына шығады. 
Жеңіл атлетика бойынша бәсекелер 30 шілдеде 
басталады. :йелдер 100 метр қашықтық пен үш 
қарғып секіру бойынша бақ сынайды. Жарыс 
жолына Ольга Рыпакова да шығады. Ол қазір 
Токиода жаттығып жатыр. Сондай-ақ Ольга 
Сафронова, Мария Овчинникова, Ирина Эктова 
да бақ сынайды. Ерлер арасында 400 метр 
қашықтық бойынша Михаил Литвин 1 тамызда 
жарысқа қосылады. 1 тамыздан бастап Эльмира  
Сыздықова бастаған бұрымды балуандар мен 
грек-рим  күресінің шебері Мейрамбек Айна-
ғұлов белдеседі. Ал 2 тамызда синхронды жүзу-
ден Александра мен Екатерина Немичтер, 5 
та мызда қазіргі бессайыс бойынша Елена По-
тап енко мен Павел Ильяшенко, 6 тамызда к�р-

кем гимнастикадан Алина :ділханова �нер 
к�рсетеді. 

Күллі әлем жұртшылығы к�з тігетін, т�рт 
жыл сайын спортшылар арасында �зара 
мықтыны анықтайтын Олимпиада ойындарынан 
бұған дейін алтынсыз қайтқан емеспіз. Отандық 
спорт мамандары мен спорт сарапшылары сол 
үрдіс жалғаспай қала ма деп алаңдаулы. Яғни, 
олардың жарыс басталғалы қоржынға бірде-бір 
күміс пен алтын жүлде түспегенін айтып, қоланы 
қанағат тұтпасақ жарар еді деп күмәнданып 
отырғанын да айта кетейік. Қалай болғанда да 
Жапония т�рінде �тіп жатқан Токио Олим пиада-
сы спорттағы хал-ахуалымызды анық к�рсетіп 
бермек. 

Спорт шолушысы Айдос Рымқұл спортты 
да мытуға б�летін қаржыны Ұлттық олимпиада-
лық комитеттен алып,  қай та мемлекеттік ұйым-
ға беру керек деп есептейді. Отандық спорт 
жанкүйерлерінің басым б�лігі бокс, күрестегі 
облыс федерацияларын құрту керек екенін, әр 
облыс �з спортшысын �ткізу үшін неше түрлі 
айлаға баратынын айтып жар салуда. Енді бірі 
үлкен тенниске Ресейден легионер тартуды 
мүл дем тоқтату қажет деген ойдың жетегінде 
жүр. Олардың ұлттық құрама сапында үлкен 
жа рыс тарға баруын құптамайды. �йткені леги-
онер теннисшілердің к�пшілігінің деңгейі 
т�мен екенін Токио дәлелдеп берді. 

К�рші елдердің алдыңғы Олимпиадалардағы 
жеңілістерінен сабақ шығарып, нәтижеге жұмыс 
істейтіні анық байқалуда. Бастысы, алға жылжу 
бар. Кішкентай Косованың �зі аз уақыттың 
ішінде қалай дамығанына әлем жұртшылығы 
куә. Футболы �з алдына б�лек әңгіме. Бұл мем-
лекет Токиода қазірдің �зінде екі алтын жүлде 
еншілеп үлгерді. 

Олимпиада басталған тұста «Қазақстан к�п 
қола алатын Олимпиада басталды» деп айтқан 
блогер Аршат Ораз болжамының әзірге дәл келіп 
жатқанын айтады. «Ел спортына реформа керек» 
деген ол бұл бағытта �згеріс жасалуы тиіс 
бірнеше жұмысты тізіп шықты. Бұл ретте Аршат 

Ораз біздің елге Түркияның моделін алу керек 
екенін айтады. 

– Олар осы Олимпиадада біраз медаль алады. 
�йткені бірнеше спорт түрін кәсіпқой клубқа 
беріп тастаған. Үкіметтен ақша алмайды, �зара 
клубтар арасы жарысады. Яғни, спортшылар 
біздегідей түрлі әкімшілік атынан емес, 
«Фенербахче», «Галатасарай», «Бешикташ» 
сияқты клуб атынан келеді. Ал �збектер бәленбай 
жылғы спорт стратегияларының нәтижесін енді 
алады. Футбол, бокс, жекпе-жек түрлері бойын-
ша нақты бағдарламалары болды, енді жемісін 
жинайды. Бізде спортқа б�лінген ақша дұрыс 
реттелмейді, к�бі түк нәтиже әкелмейтін фут-
болға кетеді. Қалған спорт түрлері дұрыс дамы-
майды. Содан кейін сырттан легионер әкеледі. 
Сондай легионерлердің екеуі, мысалы теннистегі 
Путинцева мен Шведова. Екеуі де матч аяқ-
талмай жатып ракеткасын тастай салды. Жем-
қорлық пен дұрыс жолға қойылмаған стратегия 
ел спортын жарға жығуда. Күні кеше Қазақ-
станның түлегі Игорь Сон қола алды. Осындай 
жер гілікті спортшыларымызға жағдай жасауы-
мыз керек. Жемқорлыққа белшесінен батқан 
футболды тастау керек. Бұқаралық спорт ты 
дамыту қажет, – дейді ол. 

Қорыта айтқанда, отандық спорттағы дұрыс 
жолға қойылмаған стратегия Олимпиада секілді 
үлкен додаларда ел спортында күрмеуі шешіл-
меген бірқатар түйткілді мәселе барын анықтап 
берді. Қалай дегенмен, статистиканың аты  ста-
тис тика. Оған ешкім қарсы шыға алмайды. 

Олимпиада алдындағы баспас�з мәсли-
хатында Мәдениет және спорт министрі Ақбота 
Райымқұлова, ҰОК бас хатшысы Андрей 
Крюков болжам жасаудан, жоспарды айтудан 
қашқақтады. 

«Спортшылардың психологиясына әсер 
етпес үшін мұндай болжам айтудан тартынамыз.  
Бірақ үлкен үміт бар» деп қысқа қайырған еді 
министр. Спортшыларға артылған сол үлкен 
үміт пен сенім ақталмаса, бұған кім жауап береді? 
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Мал азығын дайындаудың 
маңызы артып тұр  

Биыл Алматы облысында ш�п шабу нау�анына баса 
назар аударылып отыр. Елімізді� батыс ��ірлерінде 
жаздыг"ні жемш�птен таршылы� к�рген шаруаларды� 
к"рделі жа�дайы мал азы�ын әзірлеуді� ма�ызын барынша 
ай�ындады. Сонды�тан да жетісулы�тар �олда бар м"м-
кіндікті толы� пайдаланып, �ыс�ы мал азы�ын арты�ымен 
дайындап алу�а к"ш салуда. 

ТОКИО ОЛИМПИАДАСЫ:
жеңістен кейін жеңіліс 

 Аудандарда бұл іске 1 670 
адамы бар 295 ш�п шабатын 
б р и г а д а  ж ұ м ы л д ы р ы л ғ а н .  
Науқанға 1 576 ш�п шабатын 
машина және 1 401 пішен 
нығыздап жинайтын техника 
тартылған.  

Облыстық  Ауыл шаруа-
шылы ғы басқармасының мәлі-
ме тіне қарағанда, �ңірдегі 
бұрындары шалғы-орақ түспей-
тін  мемлекеттік орман қорының 
аумағында да ш�п дайындау 
жүргізілуде. Шаруашылықтар 
мен тұрғындар шабындыққа 15,2 
мың гектар жерді, жайылым 
үшін 899,9 мың гектар жерді 
пай далануда. Ерекше қорғала-
тын табиғи аумақтан 164 гектар  
шабындық, 59 мың гектар жайы-
лым ретінде б�лінген. 

Ресми дерекке сүйенсек, қа-
зір  1 810 мың тонна ш�п дайын-
далды, бұл жылдық жоспардың 
64,2%. Сонымен бірге 285,4 мың 
тонна – пішендеме, 124,9 мың 

тонна – сабан, 55,7 мың тонна 
мал жемі дайындалыпты. 

Табиғи шабындықтың орта-
ша �німділігі әр гектардан 15-25 
центнерден айналады, ал жо-
ңыш қа мен к�пжылдық ш�птер 
гектарынан 35-40 центнерден  
�нім беріп отыр. 

Ауыспалы жер қорына түген-
деу жасалып, Ақсу, Алак�л, 
Ескелді, Жамбыл, Ұйғыр аудан-
дарында �ткен жылдан қалған 
30,2 мың тонна мал азығы бар 
екені анықталды.  Облыста 
жиын-терім мен ш�п дайындау 
жұмыстарына 13,8 мың тонна 
дизель отыны б�лінген, сол 
отынның  1,8 мың тоннасы ш�п 
шабуға қарастырылған. Сондай-
ақ  ш�п дайындау науқаны үшін 
қажетті жанар-жағармайды то-
лық қамтамасыз ету үшін  тиіс ті 
ведомствоға қосымша тапсырыс 
берілген. 

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы

Қос команда арасындағы ал-
ғаш қы ойын бір апта бұрын 
Бухарестте �тіп, алаң иелері 1:0 
есе бімен жеңіске жеткен бола тын. 

Қарымта кездесу корона-
вирусқа байланысты Қараған-
дыда емес, Армения астанасы 
Ереванда �тті. Матчтың негізгі 
уақыты 2:1 есебімен қазақстан-
дық команданың пайдасына 
шешілді. Осылайша, қос ойын-
ның қорытындысында есеп 2:2 

болып, кездесу қосымша уа қыт-
қа жалғасты. 

Овертаймда гол соғыл маған-
  дық тан, жеңімпаз пеналь ти 
сериясында анықталды.  Бұл 
сында қарағандылық команда-
ның асығы алшысынан түсті. 

Конференция лигасының 
үшінші іріктеу кезеңінде «кен-
ші лер» украиналық «Колос» 
командасымен кездеседі. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

«Шахтер» келесі кезеңге 
жолдама алды

Конференция лигасыны� екінші іріктеу кезе�і аясында 
�ара�андылы� «Шахтер» мен бухаресттік «Стяуа» кездесті. 

Спорт және денешыны�тыру 
істері комитетіні� т�ра�асы 
Серік Сәпиев Токио Олимпиа-
дасында �аза�стан боксшы-
ларыны� әлі де  ж"лдегер бо-
латынына сенімді.  Комитет 
т�ра�асыны� боксшылардан 
"міті "зілмепті, тіпті бір�атар 
болжамын да айтты. 

«Бокстан жүлде алуға әлі де 
үмітіміз бар. Үш-т�рт медаль алуға 
болады. Енді Сәкен Бибосыновтың 
қарсыласы – Франция боксшысы, 
ол �те мықты, одан �тсе келесі 
қарсыластарының деңгейі фран-
ция  лықтай болмайды. Сосын :біл-
хан Аманқұлдың, Қамшыбек Қоң-
қа баевтың және Зәкір Сафиул-
линнің қарсыластары айтарлықтай 
к�шбасшылар емес, оларды жеңуге 
болады. Сол үшін қалған т�рт бокс-
шымыз т�рт медаль әкелуі де мүм-
кін», – деді боксшы Орталық ком-
му никациялар қызметінде бри-
фингте.

Сонымен қатар ол Олимпиада-
ның жақсы �тіп жатқанын атап 
�тіп, қазақстандық спортшыларға 
барлық жағдай жасалғанын айтты. 

«Олимпиада жақсы болып 
жатыр. Айта кететінім, мемлекет 
тарапынан, Мәдениет және спорт 

министрлігі, Ұлттық олимпиада 
ко митеті және спорт түрлері бойын-
ша федерация тарапынан спортшы-
ларға Олимпиада ойындарына 
сапалы дайындалып, табысты �нер 
к�рсетуіне бағытталған барлық қа-
жетті жағдай жасалды. Оның ішінде 
материалдық қаржыландыру, оқу-
жаттығу жиындары, к�птеген ха-
лық аралық жарыстар, медицина-
лық тұрғыдан шаралар жасалды. 
�здеріңіз білесіздер, спортта үміт-
тің ақтала бермейтінін есте сақтаған 
ж�н. Алайда қазақстандық спорт-

шылардың әрқайсысы лайықты 
нәтиже к�рсетуі үшін бар күш-
жігерін салады деп сенеміз», – деді 
Серік Сәпиев. Дегенмен комитет 
басшысы Олимпиада аяқталған соң  
спорт саласындағы кеңейтілген 
отырыс �тетінін атап �тті. 

«Оған Мәдениет және спорт 
ми нистрі, Ұлттық олимпиада коми-
теті мен федерациялардың �кілдері 
қатысады.  Онда жіберген қателік-
терімізге талдау жүргізіліп, қоры-
тынды жасалады. Тиісінше шешім 
қабылданады. Осы Олимпиада 

біткен соң да кеңейтілген отырыс 
ұйымдастырылады, онда бас бап-
керлер мен жетекшілерге қатысты 
маңызды шешім қабылданады. 
:зірге осындай қадамдар ғана бар. 
Құрылымдық �згерістер туралы 
Олимпиада ойындары біткен соң 
ғана айта аламыз», – деді шенеунік.

Ал қазақстандықтардың 29 шіл-
дедегі нәтижесіне келсек, +91 келі 
салмақта мысырлық боксшы Юсри 
Резк Мұстафа Хафезді айқын 
басым дықпен ұтқан Қамшыбек 
Қоңқабаев Олимпиада ойындары-
ның ширек финалына шықты.

75 келіге дейінгі салмақта 
жұдырықтасқан :білхан Аманқұл 
�збекстандық Фанат Қахромонов-
пен кездесіп, Олимпиаданы жеңіс-
пен бастады. Ал 63 келідегі Зәкір 
Сафиуллин перулік Леодан Песо 
Сабойяны 5:0 есебімен жеңді.

Сонымен бірге 52 келідегі Сәкен 
Бибосынов алғашқы жекпе-жегінде 
Пуэрто-Рико елінен келген Ян-
кьель Ривера Фигероаны тізе бүк-
тірді. Ол енді 1/8 финалда фран-
циялық Билал Беннаммен қолғап 
түйістіреді.

Ал теннисші Елена Рыбакина 
Олимпиада финалына шыға ал-
мады. 

Айбике ЖАНАСЫЛ

Сәпиевтің үміті үзілген жоқ

XXXII жаз�ы Олимпиада 
ойындарыны� 29 шілдедегі 
медаль кестесінде �аза�-
стан та�ы 3 саты т�мендеді. 
�а за� стан �оржынында�ы 
медаль саны әлі де �згеріс-
сіз.

Дзюдошы Елдос Сметов, 
ауыр атлеттер Игорь Сон мен 
Зүлфия Чиншанло жеңіп алған 
қола 3 медальдің к�мегімен 
кестенің 55-сатысында тұрмыз. 
Екі күні бойы Қазақстанмен бір 
орынды б�лісіп тұрған Украина 
бүгін тағы бір қола медаль алып, 
бір саты �рледі. Жалпы, медаль 
алған мемлекеттер саны 66-ға 
жетті. 

Командалық есепте медаль 
саны бойынша 15 алтын, 7 күміс, 
9 қола медальмен Қытай алға 
шықты. Екінші орынға ығысқан 

Жапонияның алтын медаль-
дарының саны да 15. Алайда 
кү міс және қола медаль саны 
Қытайдан аз (4 күміс, 6 қола). 
Үздік үштікті түйіндеп тұрған 
АҚШ-тың еншісінде әзірге 14 
алтын, 14 күміс, 10 қола медаль 
бар. 

Айта кетейік, биыл дүбірлі 
додада 33 спорт түрінен 339 
медаль жиынтығы сарапқа салы-
нады. Айтулы аламанға жер бе-
тін дегі 206 мемлекеттен 11 мың-
нан астам спортшы қатысуда. 
Бұған дейін Қазақстан құрамасы 
алты жазғы Олимпиада ойын-
дарына қатысқан болатын. Жал-
пы, медаль жиынтығы: 21 алтын, 
28 күміс, 64 қола медаль. 

А.ЖАСАН

Қазақстан жүлдегерлер 
кестесінде 55-орынға сырғыды
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